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Pressiteade 

Teede- ja 
Sideministeerium 

29. jaanuarist 1996 töötab 
Teede- ja Sideministeeriumi 
merenduspolütika osakonna 
juhatajana hr. Lembit Mõtlik 
(sündinud 25. detsembril 
1949 Tartus). 

Lembit Mõtlik lõpetas 
1970. a. Tallinna Merekooli 
laevajuhtimise erialal. 
1971.—1973. a. täiendas ta 
ennast Leningradi Makarovi-
nim. Kõrgemas Merekoolis. 
Kõrghariduse omandas hr. 
Mõtlik Tartu Ülikoolis. 
1970.—1972. a. töötas Lem
bit Mõtlik Eesti Merelaevan
duses kapteni abina kauba
laevadel ja kaptenina kala
püügi- ja transpordilaevadel. 
Enne ministeeriumisse tööle 
asumist oli hr. Mõtlik Veetee
de Ameti navigatsioon ii nfo 
osakonna juhataja ning me-
rekaartide ja teatmeteoste 
infokonsultant. 

Lembit Mõtliku põhilised 
tegevusvaldkonnad Teede- ja 
Sideministeeriumis on: 

— meretranspordi arengu
kava väljatöötamine, täien
damine ja kaasajastamine; 

— regionaalpoliitilised kü
simused meretranspordi 
valdkonnas; 

— merehariduspoliitika 
küsimused. 

31 . jaanuar 1996 
Pressi tal i tus 

Kui inimestega suhted 
korras, saab asjadega ikka hakkama 

Kopli sadama peadirek
tor JURI SKOKOV, ü h t n e 
Tallinna Sadam, mille alla 
ka te ie e t tevõte kuulub, 
t eh t i põhjendusega, et Tal
l innas asuvad sadamad 
omavahel ei peaks konku
reerima ning et oleks ü h t n e 
tariifipo liit ika. Kas üksikul 
sadamal on veel üldse või
malust ise midagi määra
t a? 

Seni on iga sadam oma ta
riifid iseseisvalt määranud ja 
siis direktsioonis kooskõlas
tanud. Tänavu tahetakse 
ühtseid tariife tegema haka
ta. Kuid ma loodan, et nad 
Muugal, Kesklinna sadamas 
ja Koplis , sellepärast veel 
ühesugused ei tule, vaid liht
salt kinnitatakse ühes doku
mendis. Tingimused on igas 
sadamas ikkagi ju erinevad, 
ja tariifid peaksid tulenema 
laevade töötlemise tingimus
test, mille tase on sadamati 
erinev. Arvan, et meie sada

ma tariifid peaksid olema 
siiski madalamad kui Kesk
linna sadamas. 

Nii et ühtset tariifipoliitikat 
on küll tarvis, kuid tariifid 
ise peaksid olema diferent
seeritud. 

Kopli lahe ääres on juba 
ka hulk erasadamaid. 

J a kahjuks see kajastub 
juba ka meie töös. Näidet 

?ole vaja kaugelt otsida, 
äna hommikul oli mul ju

tuajamine "Ookeanist" tekki
nud AS-i Kalbur-F direktori
ga. Neile tuleb sisse kalalaa-
dung, ja nad tahavad sellega 
minna mitte meile, vaid Me-
retehase sadamasse, sest 
meil on märksa kõrgemad 
hinnad, hoida oma kala aga 
endiselt meie külmhoones, 
sest seal seda võimalust ei 
ole. Ütlesin, et nõndamoodi 
ei ole me nõus. Hakkame 
oma külmhoones hoidma 
vaid nende firmade kala, kes 
laevu meie sadamas töötle
vad. 

J a see pole ainus juhtum. 
Muu kaup aga kipub meie 
sadamast üldse ära minema, 
sest me ei suuda erasadama-
tega konkureerida. Nemad 
elavad nagu rohkem ainult 
tänasele päevale ja selle tõttu 
teevad väga madalad tariifid. 
Meie aga ei saa seda endale 
lubada. Tallinna Sadama 
tsentraliseeritus välistab vä
hemalt sinna alla kuuluvate 
sadamate vahel sellise või
maluse. Kuigi ka ikka vahel 
veel juhtub. Muidugi me pea
me omavahel võistlema, aga 
oleneb, mis vahendite abil. 
Kui meie teenindus on hea j a 
see meeldib kliendile, siis 
saab võistlusmomenti vaid 
tervitada. Kui aga mina kü
sin 6 $ ja teine sadam selle 
peale 5 $, siis pole see enam 
terve normaalne konkurents, 
vaid dumping, mis lihtsalt 
tõmbab kliendi ära, pole aga 
lõpptulemusena mitte kelle
legi kasulik. 

Kuidas s u h t u t e "Inreko" 
plaanidesse sadam t e h a ? 

Nende esialgne projekt ei 
realiseerunud; miaagi püü
takse vist siiski teha. Aga 
nende uuemaid plaane ma ei 
tea. Nad tahaksid veel terri
tooriumi juurde, aga saavad 
arvatavasti eitava vastuse — 
seda on juba praegu siin töö
tavatel firmadel tarvis. 

Möödunud aas ta l t ah t s i t e 
väga kraanat mure t seda . 

Ühe saime, kuid ka teist 
oleks väga tarvis. See aga on 
võimalik vaid mõne teise sa
dama arvelt. Kraanat osta on 
mõeldamatu — meie jaoks 
on hind väga kõrge. Meie aga 
tahame oma vahenditest ära 
elada. Direktsioon ega ka 
kaubasadam pole meile ka
tegooriliselt ära öelnud, kuid 
asi on endiselt lahendamata. 
Loodan, et ühise tulemuse 
nimel otsustatakse küsimus 
meie kasuks. 

(Järg lk. 2) 

Mulluseid laevu Kopli sadamas 
Kopli Sadama s a d a m a k a p t e n i t a l i t u s e a n d m e i l 

Laevu 
Lootsitööd 
Kaubakäive (milj. t.) 

1994 
763 

1969 
1.1 

Väikseim oli laevade arv septembris 
Suurim veebruaris 

Keskmine kauba kuukäive 141700 
päevakäive 4 667 

1995 
865 

2018 
1,7 

—55 
— 87 

t 
t 

% 
113,4 
102,5 
154,5 

7-a* 

Meremärk l innatänaval . 

Mullu IV kvartalis oli 230 laeva, neist 
Eesti 45 19,6% 
Soome 11 4,8% 
Rootsi 4 1,7% 
Saksamaa 14 6.1% 
Venemaa 86 37,4% 
muud 70 30.4% 

sh. olid Malta, Türgi, Küprose, Norra, Libeeria, Antilli saar
te, Leedu, Läti, Ukraina, Hollandi, Suurbritannia jt. laevad 

Sadamat on süvendatud, 
kraana allla saavad tulla 
suuremad laevad. 
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Kellele kuulub sadama 
h o o n e ? 

Meile. See aga , kus m e 
p raegu viibime, on "Ookeani** 
o m a . Seepärast kolime h e a l 
meelel tollesse majja. Lõpuks 
s a a m e ka kontoritöötajaile 
p a k k u d a normaalseid töötin
g imus i . Ja ega klientegi pole 
o l n u d senistes tingimustes 
vi isakas vastu võtta. Aprillis-
m a i s on loodetavasti soolalei
vap idu . 

Kuigi ausalt öelda oleksin 
t a h t n u d hoopis tööliste olme
tingimusi parandada, a e a 
kah juks pole s e e mitmel p õ h 
j u s e l praegu võimalik. Kahel 
eelmisel aastal suutsime s i i s 
ki l uua korralikud töötingi
m u s e d dispetšerteenistusele, 
s a m u t i valmis dokitööliste 
puhkeruum j a nende väike 
söökla . Poleks veel ehk k a 
kontori t riskinud ette võtta, 
a g a et saime tolle maja enda
le, s i is oli tarvis see kasutu
se le võtta. Kaks korrust t ee 
m e enda jaoks kordaja teised 
k a k s anname rendile, et s e a l 
ka remont teh taks . 

Teine suurem ehitamine 
k ä i b kahehektarilisel laoplat
sil, mida möödunud aas t a l 
alustasime ja tänavu tahame 
va lmi s saada. See sobib nii 
meta l l i kui väetise või saema
terjali jaoks — universaalne 
p l a t s . Kaks a a s t a t tagasi pol
n u d meil üldse laoplatse j a 
seepäras t ol ime mõnikord 
sunn i tud headest pakkumis
t e s t ära üt lema. Nüüdseks 
o l eme neid hulgaliselt ehi ta
n u d . 

Üldse on mei l palga j ä r e l 
kõige suuremad summad 
e t t e nähtud eh i tuse ja kapre-
m o n d i jaoks, ni i umbes vee
r a n d meie kuludest . Oluline 
s u m m a sellest on läinud ka i 
d e remondiks. Üks neist oli 
p ä r i s avariiolukorras: 40O m 
p ikk , suure süvisega laevade 
j a o k s , ehitatud betoonvaia-
d e l e . Sadam ehi tat i 60-ndate 
a a s t a t e keskel. Nii siin k u i 
Novorossiiskis j a Klaipedas 
on selgunud, e t need eh i tu
s e d ei ole e n d õigustanud. 
Kolm aastat tagasi seisime 
fakt i (̂ es, et t u l e b kas uus ka i 
e h i t a d a või haka tavana t a a s 
t a m a . 

Kui inimesetega.. . 
Tegime töövõtukonkursi. 

Osales spetsialiste nii kodu-
kui välismaalt. Jä ime pida
ma ühe l Peterburi firmal, 
mis pakkus päris h e a tehno
loogia betoonvaiade taasta
miseks. See tehnoloogia on 
neil maavärinajärgses Kišin-
jovis järele proovitud ja on ka 

Kopli sadama peadirektor 
Juri Skokov. 

siin sen i hea tulemuse and
nud. Tänavu tahame töö lõ
petada. Aga see maksab pal
ju, üle 10 miljoni krooni, mis 
on päris suur osa meie sisse
tulekutest. Ka süvend us töid 
oleme teinud — faarvaatrit 
35. j a 36. kai juures . Nüüd 
on seal sügavust 9 meetrit, 
mis vas tab projektis ettenäh
tule. 

Jääb soovida, e t ka sada
ma ümbrus läheks kena
maks. 

Ja sadam ise ka. Aga mis 
ümbrusse puutub, siis kar
dan, et lähemal ajal on see 
teostamatu, sest selle asja 
peab lahendama linnavõi
mude tasemel. Kõigil siin
kandi firmadel on autovedu

de intensiivsus kõvasti tõus
nud . Palju masinaid, tolm või 
pori — see kõik rikub nii väl
janägemist kui ökoloogilist 
seisundit. Paljast soovist 
j ääb selle paremaks muutmi
seks vaheks. Kõigi Paljassaa
rel tegutsevate firmade tähe
lepanu |a vahendite koonda
mine võiks anda tulemusi. 
Niimoodi saaks siin päris 
kena koha. 

Paberid näitavad, et teil 
o n hakanud laevu rohkeni 
s ee s käima, kaubakäive on 
aga veel enam suurenenud, 
mis tähendab, et käivad 
suuremad laevad? 

Seda küll. Töötajate hulk 
aga jätkuvalt väheneb. 

Koos sadamas töötavate 
s tividorikom paniidega oli 
möödunudaastane kauba
käive tõenäoliselt üle 2 miljo
ni tonni. Kõigi firmade peale 
kokku käis laevu sadamas 
sees 865 korda, neist 121 
tankerit. Otse sadama arvel 
on sellest umbes 500. Tallin
na Sadam täitis edukalt kõik 
näitajad ja meiegi polnud 
erand. 

Ise töötame vaid 2/3-1 sa
dama endisest territooriu
mist, ülejäänu on välja ren
ditud. Ka kaim eetreid, millel 
tegutseme, on vähem. J a sel
lest hoolimata meie kauba
käive, ka eraldi võetuna, 
suurenes. Pean seda asjaolu 
tähtsaks. 

Meie territooriumil töötav 
firma DES tegeleb peamiselt 
ümarpuiduga; üldse on tal 
eelkõige Eesti kaup. "Stivi-
dor" loodi siis, kui söe töötle
mine Kesklinna sadamas lõ
petati — osa läks Muugale, 
osaga tegeleb meie sadamas 
"Stividor . No ja "ScanTrans" 
opereerib naftaga. 

Meie sadamas töödeldava 
kauba iseloom pole eriti 
muutunud. Vaid tsemendiga 
tegelemine lõpetati möödu
nud aastal. See moodustas 
küll 25% käibest, aga väeti
sed asusid edukalt asemele 

— varem me nendega ei tege
lenud. 

Tegeleme ka näiteks värvi
liste metallidega. Möödunud 
aastal tegime ühe Hollandi 
firmaga lepingu ja uuest aas
tast taks töö edukalt lahti. 
J u b a varem meiega töötanud 
firmad teevad seda edasi, aga 
ka uusi tuleb juurde, ja see 
on hea. 

Kas kala ikka ka veel oma 
sadamas näete? 

Ikka mäletame, mis asi see 
on. Meie sadamas oligi ju 
algselt ette nähtud kala ja 
kalatoodetega tegelemine. Ka 
t rhn ikn krannnd. külm 

hooned — oli just selle tarvis. 
Ainult et kala hulk ei kasva
nud, jäi stabiilseks — 35 000 
tonni aastas. Seda aga oli 
meie jaoks vähe. See oli 
1993—1994. aastal. Nüüd 
on huvi meie kui kalaga tege
leva sadama vastu tõusnud, 
sest oleme just kala puhul 
hinda natuke alandanud. Le
pingud on Norra kaudu tule
va Kala osas. Äsja käisid 
ameeriklased, kes tahavad 
siin olija liha ümber laadida. 
Oleme nende kaupade töötle
misest väga huvitatud, ja 
loodetavasti nende hulk kas
vab. 

| «Ookeani» laevad on jäätunud reidil 

4 ja muruplatsi asemel on laoplats. 

Konkurents nagu ikka konkurents 
A S EPKL — Eesti Puksii

r i d e Kompanii Laevastiku 
Aktsiaselts o n Kopli sada
m a s töötav puksiirifirma. 
Ajasime j u t t u direktor 
GEORG LELLEPI ja direkto
ri abi ARNO TRUUMETSA-
GA. 

Tei le on s i i a konkurent 
siginenud, AS Vaggen. Kui
d a s teie firma selle p e a l e 
vaatab? 

O. L.: Konkurents n a g u 
i k k a konkurents. Tervendav 
a s i . Muidugi, kui oleksime 
in onopoolses seisundis, s i is 
dikteeriksime hindu. Aga 
n ü ü d pidime need alla l a sk
m a . 

«Järelikult o l i , kuhu las
t a ? 

J a h , oli, a g a ega selleks 
p a l j u võimalust ole. Teisel 
f i rmal on neid nagu rohkem. 
N e m a d tegelevad kütusega, 
s e e on neil odavamalt k ä e s . 
N a d korjavad laevadelt pilsi
v e t t , ja seal o n küllaltki pa l ju 
k ü t u s t . Separeerivad s e d a , 
s a a v a d puhta kütuse kät te j a 
kasutavad uues t i . 

Nemad os t s id endale puk-
s e r i . Kas te ie omad on ren
d i t u d ? 

Meie ostsime samal oksjo
n i l ka ühe. Hinnad läksid 
s e a l nii üles, e t kahte ei j õ u d 

n u d osta. Võtsime siis e n d a 
a r v a t e s parema, "Kalevipoja". 

Rendil on me i l "Tasuja" j a 
"Vega". Ka ne l jas on rendi
t u d , aga mitte sadamalt, va id 
m ujalt. See o n rohkem s u v e -
l aev , ja praegu seisab: on 
õ r n , ta pole vintide, vaid n . -ö. 
m õõkadega. 

Igas laevas on 14 meest: 4 
vahetust, igas 3 meest, 
pootsman ja elektrik peale
kauba. Kaldal on meil 3 raa
matupidajat, peamehaanik, 
kommertsdirektor j a meie. 
Raske on, aga saame hakka
ma. Mõne peaks siiski võib
olla veel juurde võtma. 

Talveks kutsusime oma 
pukserid meie jääolude pä
rast koju, muidu töötasid 
nad välismaal, ses t siin 
peaaegu tööd ei olnud. 

Kopli sadamas pidi käima 
ka kõhnas konkurent — AS 
PKL? 

Tema käib episoodiliselt: 
tuleb lihtsalt koos mõne lae
vaga, millega tal on tihedad 
sidemed, näiteks N-Termi-
naali "Lagediga". Üldiselt 
kehtib aumeeste kokkulepe. 
Ka meie ei käi teiste sadama
tes. 

Kas konkurentidega on 
kokkuleppeid ka teenin
dustaseme kohta? 

"Vaggeni" ostetud "Mõntu" 
on meie väljaõppega — laev 
oli varem meie käes . Mehaa
nikute tegevus ei paista väl
ja, ehkki loob kvaliteeti. Tüü
rimehed on need, kes seda 
kvaliteeti näitavad, mis välja 
paistab. Ja nemad on kõik 
meie väljaõppega. 

Milles täpsemalt pukseri 
tüürimehe töö eripära seis
neb? 

Silmamõõt ja tunnetus 
peavad sees olema, automa
tiseerunud — nagu autoju
hil. E t ei mõtle iga liigutust, 
mida teed, vaid lihtsalt isee
nesest teed täpselt õigesti. 
Ega sea l kaht ühtmoodi olu

korda ole, ometi pead kohe 
ära jagama, mida teha. Aega 
mõelda ei ole. Ega seda kohe 
kätte saa, see tuleb alles aas
tatega. Paljud kaugsõidu -
kaptenid näiteks ei ole siin 
hakkama saanud . 

A. T.: Pukseril on ju väga 
tähtis see, kus t ta lükkab ja 
kuidas lükkab; tuulega tuleb 
arvestada; tunnetada, millal 
käiku juurde anda ja millal 
maha võtta. 

Kopli sadama lootse kii
detakse — olevat kõik endi
sed pukserikaptenid? 

Jaa, nad teavad asja väga 
põhjalikult, tunnevad nii 
pukseri kui ka laeva võima
lusi ja sadamatki. 

Kas on võimalik nii näh
tav töökvaliteedi vahe — 
ühesuguste hindade juures 
—, et loobutakse ühe puk-
siirikompanii teenetest ja 
võetakse t e ine? 

G. L.: Oleme püüdnud 
väga korrektselt asja ajada. 
Alati õigel ajal kohal olla jne. 
Tund aega peab ette tellima, 
aga eks vahel saab vähema
ga ka hakkama. Kui masinad 
on soojad, s a a b ju kohe tööle 
asuda. Talvel läheb muidu 
vähemalt pool tundi. 

Nägin pealt juhtumit, kui 
kapten oli kindluse mõttes 
pukseri tellinud, aga lasi 

s e l kõrval oodata: kui sel
gub, et vaja, alles siis an
nab marku. Aga järsku hak
kas vesi vahutama: pukser 
asus kapteni märguandeta 
tegutsema. Hiljem asjast 
kuuldes ütles kapten: "Ah 
sellepärast läks ahter nii 
kiiresti, et pidi peaaegu kai 

ära lõhkuma." Nii et pukser 
rikkus kapteni manöövri 
ära, aga tunni sai endale 
kirja. Tolle firma hinnakir
jas oli nimelt ooterežiimis 
seismine 50% tariifist... 
Kas ka teil on ooterežiim ja 
töörežiim? 

Ei ole. Kui on tellitud, siis 
on tellitud. Meil on ka natu
ke spetsiifiline pukser — ma
sinad töötavad täie käiguga. 
Ainult vindilabade nurgaga 
reguleeritakse tõmmet. Nii et 
kütus kulub, mees on seljas, 
ja pole vahet, kas nina on 
vastas või mitte. Aga see, et 
kapten teatud asjaoludel tel
lib pukseri igaks juhuks , on 
täiesti loomulik. 

Juhtub ka, et pukser teeb 
kaatri tööd — posti, ini
meste ja muu taolise vedu. 
See maksab ühel firmal 
pukseri tariifi järgi, kaatrit 
neil selleks otstarbeks ei 
ole. Kas ka teil mingeid nii
suguseid tellimusi on? 

Vanasti "Ookean" ikka tel
lis, aga nüüd on niisuguseid 
asju väga vähe. Näiteks ko
misjoni veo puhul me pane
me ainult ühe tunni kirja, 
kuigi laev on reidil ehk 2—3 
tundi. Seal seistes suretab ju 
masinad välja. 

Kõrvaltvaatajat üllatab 
reegel, et kui midagi juh

tub, siis pukseri kapten ei 
vastuta, sest mitte tema ei 
otsusta, mida teha. 

See on rahvusvahelise me
reõiguse järgi nii. 

A. T.: Pukseri kapten vas
tutab ainult siis, kui on otse
selt tema viga olnud. Aga 
muidu täidab ta abistatava 

laeva kapteni korraldusi. 
Loots ju ka ei vastuta, kuigi 
kamandab. 

G. L.: Aga eeskirjade lõpus 
on igal pool: ...kui ei ole tões
tatud vastupidist, s.t. pukse
ri kapteni süüd. 

Meie pukseritega pole ku
nagi midagi niisugust juhtu
nud. Kaptenid tunnevad sa
damat ikka väga hästi. Isegi 
kui loots valesti käsutab — 
aga seda on vanasti juhtu
nud —, teevad pukserid ikka 
om a töö ära. 

Kas kaptenid on teil Eesti 
kodanikud? 

Jaa . Aga probleem on mad
rus-motoristidega. Kel olid 
punased passid, neil on üle 
piiri sõiduga tegemist. Muns
terrolliga üldiselt saavad. 
Meremehe tunnistust siiski 
enamjaolt respekteeritakse, 
laev just tagasi pole tulnud. 
Läti piiril tekivad problee
mid: nemad andsid mereme
he passi kõigile, aga meil 
tehti vahe sisse. 

Kui suvel punase passi 
kehtivusaeg lõpeb, eks siis 
hakkab kõik jälle otsast pea
le. Ehk kui just jõuavad vä
lismaalase passid saada, aga 
eks seal hakkab lõpuks iga
vene trügimine. 

Meie mehed Eesti koda
kondsust ei saanud ja Vene 

oma ei tahtnud. 30—40-aas-
tased mehed, mõned üle ka. 
Ei ole eesti poisse, eesti mehi 
võtta! Enamikul eestlastel 
polnud ju merel perspektiivi, 
poleks välisviisat saanud, ja 
nii ei läinudki merekooli. 
Nüüd see asi nii kähku ei 
muutu. Tuleb eesti tüürime-
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Konteineritega te ise kui
givõrd ei tegele. Juba kaks 
aastat on unel firmal püsti 
idee hakata Katariina kail 
seda tööd tegema. 

See pole mitte ainult paljas 
idee, vaid nad juba ka alus
tasid ehitust, mis praegu on 
küll konserveeritud. Eks 
konkurents sunnib ka en
nast edasi arendama, ja seda 
me ei karda. Kopli sadamal 
on hea infrastruktuur; oma
hinna osas oleme võimelised 
konkureerima. Neil võtab 
infrastruktuuri väljaehitami
ne väga palju raha. Need ku
lutused peavad end hiljem 
ära tasuma, ja seda võivad 
nad saavutada kõrgeid tariife 
kehtestades. 

Üks asi, mida me võib-olla 
tegema peaksime, on oman
divormi muutmine. Riigi-
s t ruktuur ei ole äritegevuses 
tihtipeale küllalt paindlik ega 
täielikult konkurentsivõime
line. Meie sadama tehniline 
pool aga eriti kartusi ei teki-

Kuidas näeb teie sadamas 
välja impordi-ekspordi 
suhe? Missugused tundu
vad olevat Eesti kauba eks-
pordivõimalused? 

Nii meie kui üldse tervest 
Tallinna Sadamast käib läbi 
peamiselt transiitkaup, seda 
on 70%—80%. Kohalikku 
kaupa jäi tsemendist loobu
misega kahjuks vähemaks. 
Meile meeldiks üldse kohali
kule kaubale spetsialiseeru
da, sest seda on lihtsam töö
delda — pole tegemist piiri-
probleemi, välisriigi seadus
tega jne. —, aga kahjuks ei 
mängi välja. 

Kui silmas pidada kauba-
käivet Idast Läände, siis on 
ekspordi osakaal suurem. 

Nii Peeter Palu kui Enn 
Sarap on öelnud, et sada
mad on ühendatud ka selle
pärast, et siis saab nende 
vahel mõistlikult kaupa 
jaotada. 

Mõte ise on väga õige: 
mõistlik majandamine eel
dab muidugi kaubavoogude 
jagamist ja suunamist . On 
need ju väga erinevate tingi
mustega sadamad. Söe üle
viimine on hea näide: härra 
Sarap tegi selle lubatud 

ajaks ära. Samuti keemia-
kaupadega tegelema hakka
mine Muugal. Üldse on õige 
Kesklinna sadamast see 
kaup ära viia, mis reisijaid 
segao; ka on seal vähe ladu
sid. 

Seda muidugi öelda ei saa, 
et kõik kulgeb ühtmoodi libe
dalt. Kaupade ümberjagami
se selget süsteemi on raske 
tabada. Informatsioon teistes 
sadamates tehtava kohta 
pole kõige parem. 

Teisest küljest ei tahaks 
ka, et see kaubavoogude 
suunamine lihtsalt kellegi 
tahtest oleneks. Suure rii-

olema perspektiivne planee
rimine, eelduste loomine sel
leks, et õige kaup sa tuks 
õigesse sadamasse. Seda 
koike on võimalik reguleeri
da tariifipoliitika, õigete tin
gimuste loomise, tehnika 
ümberjaotamisega. 

Praegu toimuvas tsentrali
seerimises ei näe ma midagi 
halba. Häda ainult selles, et 
mitte üksi mina, vaid ka iga 
töömees peaks niimoodi 
tundma. Seda aga nii väga ei 
ole. 

Nad ei tunne end mitte 
Tallinna Sadama, vaid Kop-

Nii Kesklinna sadamas kui Muugal on vahel ikka ü h t 
teist juhtunud: laev kaiga kontaktis olnud jne. Teie kohta 
pole midagi kuulda olnud: ons teil kaptenid, lootsid ja 
kaid paremad? 

Kaid on lihtsalt lühemad — võimalusi vähem! Kui tõsiselt 
rääkida, siis suuri avariijuhtumeid pole kohe väga a m m u ol
nud. Peale objektiivsete faktorite on see minu meelest ka sa
damakapteni talituse teene, kus on kõik suurte oskustega 
mehed, aastaid kaptenina töötanud. Peavad silma peal j a liht
salt ei lase midagi juhtuda. 

Väiksemaid juhtumeid on siiski muidugi olnud. Näiteks 
liialt suures lastis laev on põhja puutunud. Ja tol õnnetul 
"Estonia" huku päeval, kui töötlesime 40 00O-tonnist alust, 
mis mingitki pidi tegelikult meie sadama võimalustesse ei 
mahtunud, aga läksime siiski riski peale väljaja saime hästi 
hakkama, kuni too tormituul ka meieni jõudis, oleks võinud 

Kalju pahandust tekkida. Aga jõudsime õigel ajal pukserid ko-
ale kutsuda, ja need hoidsid ta paigal. 

giettevõtte iga osa peab end 
ikka ise mõistlikult majan
dama ja oma plaane ellu vii
ma, niuidu pöörab kõik see 
asi jälle vana süsteemi juur
de tagasi. 

Tallinna Sadama eksplua-
tatsiooniosakond on kutsu
tud ja seatud selle problee
mistikuga tegelema. Aga 
väga ei tahaks, et sellest osa
konnast saaks lihtsalt dis-
petšeripunkt. Seesugune 
tööstiil on meile "Ookeani" 
ajast tuttav. "Zaprõba" pea
direktor asus tol ajal Riias, ja 
igal hommikul kandsime me 
talle ette, mitu dokitöölist 
kohal on... Nii ta sealt Riiast 
juhatas . Kui seesugune juh
timine ka mitte Riiast, vaid 
Sadama tänavalt käima hak
kab, ikkagi ei tule sellest mi
dagi head. 

Selle osakonna töö peaks 

li sadama töölistena? Aga 
ega see pole ka halb. Kas 
nende palk on Muuga ja 
Kesklinna sadama tööliste
ga samal tasemel? 

Võõrastesse taskutesse ei 
taha kiigata. Seda oskan öel
da, et meie inimeste palk ei 
ole teiste sadamate omast 
mitte suurem. Individuaal
sed palganumbrid määrab 
iga sadam ise. Püüame, aga 
ei tule veel päriselt välja, et 
töötasud oleksid iga inimese 
tööpanuse järgi diferentseeri
tud. Dokitööliste-mehhani-
saatorite puhul oleme esi
mestena tagasi pöördunud 
tükitöö alusel maksmise 
juurde. Motivatsioon on ju 
tähtis. Ja kõige valusam koht 
on meil töödistsipliini rikku
mised. 

Kena oli kuulda, et sada

makapten härra Horohho-
nov on saanud kodakond
suse ja jääb siia. 

Jah, ta tegi väga tõsiselt 
tööd, sai keeleeksamiga hak
kama ja on selle üle uhke. 

Ta oli uhke ka selle üle, 
et kogu sadama dokumen
tatsioon käib eesti keeles. 

Jah, see asi on meil ka kor
ras. Osakondi on meil vähe 
järele jäänud, ja juba üle 
90% osakonnajuhatajaist 
saavad eesti keeles juhtimi
sega hakkama. 

Ainult minul on veel kee
leprobleem, ja meistritel ka. 
Aga nende puhul pole vist 
vaja väga forsseerida, sest 
töölisklass on meil enamjaolt 
vene keelt kõnelev. 

Järgmise intervjuu loodan 
teile siiski juba eesti keeles 
anda. Sellest esmaspäevast 
võtan kätte ja hakkan igal 
ennelõunal kuni kella 12-ni 
intensiivselt keelt õppima. 
Proovin kõigepealt kolm nä
dalat järjest, ja eks siis näe, 
kuidas läheb. Olen ju kordu
valt alustanud, aga märgata
vat tulemust pole olnudT Pä
rast instituuti sattusin eesti
keelsesse kollektiivi tööle 
ning asi hakkas kohe mine
ma. Aga korteriprobleemi pä
rast pidin sealt ära tulema, 
ja suhtlusringkond muutus 
puht-venekeelseks. 

Millisteks on kujunenud 
sadama suhted igasuguste 

suhteliselt uute riiklike 
struktuuridega? 

Õnneks pole nendega min
geid probleeme tekkinud. 
Tolliga on tulnud asju sel
geks rääkida, sest sadama 
territooriumil on tollilaod 
vormistamata, ja me ei suu
da kõiki nende eeskirju täita. 

Veeteede ametisse j a loot-
sindusse läksid mehed, kes 
on sadamas töötanud ja tun
nevad nii sadamaspetsiifikat 
kui inimesi. Leiame alati ühi
se keele, eriti lootsidega. 
Kõik oleneb inimsuhetest. 
Kui need korras hoida, siis 
lahendamatuid probleeme ei 
ole. Aga kui tekivad mingid 
asjatud ambitsioonid, siis 
võib muidugi ka mittemil-
lestki probleemi teha. 

Meil on siin küllalt keeruli
ne töötada — palju firmasid 
sadama territooriumil, ener
giasüsteem on ühine, mõni 
on osutunud maksujõuetuks 
—, aga saame hakkama, la
hendame pea kõik küsimu
sed kohapeal. Äärmiselt har
va on seda vaja Tallinna Sa
damal teha. J a sealt veel kõr
gemal ei ole meie probleeme 
hoopiski olnud tarvis lahen
dada. 

Ainuke lahendamata asi, 
mis meie tegevust segab, on 
maaküsimus. Aga nüüd on 
mingi lootus tekkinud, et 
seegi saab lahendatud. 

Mari Vamba 
Madli Vitismann 

Perspektiiv: plombeeritud on kaisid ja seinu, ka sadama-
valitsus kolib laevadele lähemale. 

hi ja tuleb kapteneid, aga 
mitte madruseid. 

A. T.: Meil on tüürimees ja 
mehaanik kaks eraldi ini
mest. PKL-il näiteks on need 
ametid koos ja siis on ka 
palk natuke kõrgem. Tulevi
kus läheb automatiseerimine 
muidugi üha suuremaks, 
aga mehaanikut on ikka 
vaja. Selleks, et üks mees, 
valge särk seljas, saaks nupu 
peäle vajutada, peab teine 
kogu tehnilise poole väga 
korras hoidma. 

G. L.: Kui aktsiaseltsi tegi
me, ütlesime, et kedagi ära ei 
aja — kes töötavad, töötagu 
edasi. J a ongi hästi püsinud. 
Nüüd on kolm aastat täis. 
Üldiselt on nad universaal
sed poisid: madrus-motoris-
tid on nii keevitajad kui ko
kad. Osal on tuukrid ka peal. 
Meeskond on väike, kui laev 
merel — seitse meest. 

Kui palju te neile maksa
te? 

Mehed on rahul, ei nurise. 
Ühe klassi laevadel on ilm
selt enam-vähem ühesugu
sed palgad, muidu mehed 
jookseksid ju minema. 

Tegelikult on järjekord 
ukse taga. Kohutavalt palju 
on vabu meremehi, eriti 
"Ookeani" lagunemise tõttu. 
Kaubalaeva mehed muidugi 
naljalt pukserile ei lähe. 

Harjunud pukseri peale 
ülalt alla vaatama? 

A. T.: Kaubalaevas on elu
tingimused ka ikka pare
mad. J a pukseril peab kõik 
ise tegema. Kalalaevadelt tu
levad küll. 

Teil on peamehaanik, kes 
varuosad tellib. Kas töö 
teevad mehed ise? 

G. L.: Kas ise või tellitakse 

tehasest. Tehastega on meil 
hea läbisaamine. 

Kas mingid klassiremon-
did ka on, kuna teie puk
serid käivad välismaal 
tööl? 

Remondid teeme siin. Le
pingus on kirjas, et iga poole 
aasta tagant teeme profülak
tikat. Registriülevaatus on 
igal aastal, dokis kahe aasta 
ja klassitaastusremont iga 
viie aasta tagant. 

Iga firma eesmärk on ju 
end mitte lihtsalt ära toita, 
vaid ka laieneda. Mis plaa
nid teil on? 

"Kalevipoja" ost oli osa sel
lest. Aga eks näe, mis edasi 
saab. Tänavu on kolme laeva 
kapremont, kogu raha läheb 
sinna ära. Aga siis on jälle 
neli aastat rahu. Päästeva
hendid on väga kallid, aga 
need on nõuetes sees. Ei 
pääse kuhugi, peame ostma. 
J a eks olmemugavusteks ku
lub meestele ka mitmesugu
seid masinaid ja aparaate 
ära. 

A. T.: Kõige suurem mure 
on, et laevu käib väga vähe 
sees, ning meil pole midagi 
teha. J a väikesed laevad tu
levad niikuinii ise oma käi
guga sisse. 

G. L.: Nüüd hakkab laevu 
siiski rohkem tulema. 

Laevade hulk Kopli sada
mas suurenes 113%, kau
bakäive tõusis 150% — see 
tähendab, et olid suuremad 
laevad. 

A. T.: Aga paljud ei tarvita 
pukserit. 

Härra Ninnas näitas ju 
uut laeva, mis on nii ehita
tud, et polegi puksereid 
tarvis. 

Väga palju kaupa läheb 

ikka mujalt läbi, läheb Soo-
mestki. See on ka probleem. 

Siin naabruses on ju ka 
erasadamaid. Kas nemad 
teid ei tarvita? 

G. L.: Meretehas kasutab, 
tänagi käis pukser seal. Aga 
Lennusadam mitte. J a Bek-
keril on omad, kolm suur t 
pukserit. 

Kes tegeleb ujuvkraana
dega? 

PKL-il on üks 100-tonnine. 
Kraanaga on rohkem tüli kui 
kasu. Teda on ainult vahel 
vaja, meie sadamas võib-olla 
2—3 korda aastas, ühekord
sed tööd. 

Kas ka teie käest küsitak
se sadamamaksu? 

Teeme sadamale soodusta
riifiga tööd ja kaimaksu ei 
maksa. Lõhume jääd, sada
mal on ju oma laevastik ka — 
pisikesed naftakorjajad ja 
booni panijad, samuti ujuv-
kaid. Ega sadamal midagi 
saamata jää. Läheme kohe 

eest ära, kui seda või teist 
kohta vajatakse. 

Need pukserid, mis teil 
siin töötavad, on 24-tunni-
ses valmisolekus. Kui pikk 
on vahetus? 

Üks päev üle kolme ollakse 
tööl. Tööseadusandlus ehk ei 
vaata hästi selle peale, et ter
ve ööpäev tööl ollakse, aga 
tööd on vähe, ja kordamööda 
võib silma kinni lasta. 

Kas Eestis on üldse puu
dus suurematest pukseri-
test, kui juhtuvad niisugu
sed asjad nagu "Gertrudi" 
kinnijäämine Saaremaa lä
hedal? Meediast i lmnes, 
nagu tegutsenuks seal ak
tiivselt piirivalve, ehkki 
laeva ja lasti päästmine 
pole ju tema asi. Lisaks oli 
kuulda, et välismaalt peaks 
"Uku" tellima. 

Meie "Tasuja" käis ka seal 
ära, oli kaks päeva kohal. Sai 
kilomeetri kaugusele. Piiri
valve nii palju aitas, et viis 

Pidevalt valmis. Kui tarvis, peab kohe eest ära minema 
või otsekohe tööle asuma. 

puksiiriotsa peale — nende 
kaater on meetrise süvisega. 
"Tasujal" on see 3,6 m. Aga 
siis tuli välja, et kui see laev 
nüüd maha tõmmata, siis 
upub sinnasamasse paika 
ära. 

A. T.: Tal oli pirakas pragu 
sees. Ja tuul ka tõusis. Jäigi 
asi katki. 

Eks riik on huvitatud ise 
hakkama saama, mitte pääs
telaevu või suuri puksereid 
tellima. Piirivalvel on ju 
omad vahendid. 

Nii et Eesti peaks oma 
laevadega merepäästeko-
hustused täidetud saama? 

G. L.: Asi on selles, et otse
selt pole kellelegi seda ko
hustust ette nähtud. Oleks 
näiteks "Tasujagi" kusagil 
mujal parajasti tööl olnud, 
poleks ta oma tegevust saa
nud heast peast katki jätta. 

"Gertrud" oli nädal aega 
kivi otsas. "Tasuja" tuli jus t 
Sõrvest, me võtsime ühen
dust ning ütlesime, et kui 
meid vaja läheb, võetagu 
kontakti. Ei võetud, loodeti, 
et piirivalve tõmbab ära, ne
mad ei saa raha ka küsida. 
Tuligi siis meie pukser kõige
pealt Tallinna, alles hiljem 
kutsuti tagasi. 

Laevade ja lasti päästmi
ne pole niisiis justkui kelle
gi asi, aga ometi oleks see 
tulus tegevus? 

Siis jah, kui päris päästele
pinguga teha. Meie tegime 
lihtsalt oma päevatasu eest. 

A. T.: PKL pakkus talle pä
ris päästelepingut, aga see 
läinuks kallimaks kui laev 
ise. Omanikud lubasid puk-
siiriotsad maha vedada; laev 
läheb tõenäoliselt vana
rauaks. 

Mari Vamba, 
MadU Vitismann 
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Kõigepealt oli härrade oh
vitseridega juttu 

AJATEENIJAIST. 
Näib, et piirivalvesse saa

detakse need noored, kel 
kaitsejõududes kohta ei ole. 
Meie ne id ei vali. Et nad käi
tuda oskaksid või kuidagi 
esinduslikumad välja näek
sid — töö ikkagi ju enamjaolt 
inimestega —, sellele ei pöö
rata muidugi üldse tähelepa
nu. 

Piirivalvelaevades on väga 
vähe ajateenijaid, üksikud. 
Mõnel o n võib-olla merehari
dus, m õ n i avaldab ise soovi. 
Laeval o n ajateenija nagu iga 
teinegi meeskonnaliige, teeb 
vajalikku tööd ja keegi ei 
saada t e d a kuhugi sellepä
rast midagi tegema, et peab 
— niisugune asi võib halvas
ti lõppeda. 

Need, kes vabatahtlikult 
sõjaväkke tulnud, võivad va
lida väeosa ja allüksust. Pal
jud tulevad pärast eelviima
se klassi lõpetamist. Ei tea, 
kas kardavad eksameid või 
loodavad, et vabatahtlike 
saatus on parem. Aga neid 
isetulijaid on 4—5 kuue-
seitsmekümne seast . Neid, 
kes õige aja on mööda lask
nud, o n hulga rohkem. 

Meie eelistame selliseid, 
kel on iseseisev mõtlemine. 
Piiri p e a l on see hädavajalik. 
Osa inimesi on ju nagu robo
tid — teevad üksnes seda, 
mis öeldakse. Ja osa võtab 
öeldust veel poole vähemaks 
— põhjendusega, e t sai nii 
aru. Ei mõtle, mis a i taks asja 
edasi viia, täiendada, pare
maks t e h a . 

Kõigepealt lähevad noored 
Narva-Jõesuu õppekeskus-
se, seal saavad nad peamise 
mahvi, m i s on küllaltki suur. 
Aga meiegi oleme Remniku 
läbi t e inud , kõik ohvitserid 
on järve j ää peal jooksnud ja 
lumes roomanud. Ei ütleks, 
et see mööda külgi maha 
jooksis — tuli hoopis kasuks. 
Ja teoreetilist õppust on neil 
ka. 

Kümme poissi jooksus 
Ärajooksmist tuleb küll pi

devalt e t t e . Põhjused on mit
mesugused. Tavaline ütlemi
ne on: a h , ole siin nagu van
gis, t a h t s i n koju; naise-lapse 
juurde; pruuti vaatama; pidu 
panema. Aga ega t a pruugi 
tõelist põhjust ütelda — üt
leb kõige lihtsama. 

Kõigepealt ikka ootame, 
millal tagasi tuleb. 

Ei t e a pead anda , et de-
dovštšinat üldse poleks. Aga 
kindlasti vähem Kui kaitse
väes. Osaliselt võib-olla ka 
selle pä ras t , et meil on aja
teenijaid vähem koos . 

Ajateenija on meil praktili
selt 8 t u n d i üle päeva valves. 
Tegelikult on ta muidugi 
ööpäevases teenistuses. 
Järgmisel päeval pä ras t val
vet võidakse mingeid ülesan
deid a n d a , ja ülejärgmisel 
päeval läheb jälle varvetee-
nistusse. Eeskirjades on öel
dud, e t teda võib kasutada 
maksimaalselt 12 tundi 
ööpäevas seitsmel päeval nä
dalas. 

Üksiolek on võimalik, 
kui kõ ik teised telekat 

vaatavad 
Peale lõunat on tund aega 

nn. täielikult oma aeg. Ja sus 
pärast õhtust loendust kuni 
magamaminekuni — olene
valt al lüksuse spetsiifikast 
on see aeg tund Kuni pool
teist. Aga Kasarmu tingimu
sed o n väga piiratud? On 
puhkeruum televiisoriga. Kui 
juhtumisi kõik teised seda 
vaatavad, väljas su i t su tee
vad või on linna läinud, siis 
on üks indus võimalik. Või 
kui ise välja õue lähed. Ega 
tänase ilmaga küll eriti välja 
kipu. 

See, e t meie kasa rmu õues 
on mõne l kõrvad paljad ja 
punased, on juba mehe enda 
asi. Neil on talvine välivorm, 
kõik n i i , nagu on ette näh
tud. Kapuuts on olemas, 
käib k r a e sisse, a g a võib ka 
pähe p a n n a . Ja kampsun on 
villane, mitte nagu välis
maal, e t 40% villa j a ülejää
nu kunstl ik. 

Väravas on siin valve küll, 
aga a i a s t saab igalt poolt üle 
ronida. Nii et poiss on ikka 
püssiga õue peal ka. 

Hakkas meeldima 
Kes aas tase teenistuse läbi 

Läheb vaikselt ülespoole 
Ajasime juttu piirivalve Tallinna piirkonna staabiülema leitnant AARE PILDRE ja 

teenistusosalconna ülema leitnant LEON MEIERIGA. Leitnant Pildre on meremees, veel 
sügisel oli ta piirivalvelaeva 'Kõu" komandör. Enamik sõnu, lauseid ja kõik mõtted 
on.nende omad. Kes mida ütles, on ainult seal eristatud, kus see hädavajalik tundub. 

Ärgu ühest või teisest asjast järsku rääkimahakkamine lugejale imelik tundugu — 
lihtsalt vastav küsimus on esitatud, aga leheruumi kokkuhoiu mõttes ei trüki me neid 
seekord ära. Ja tunnistame ausalt, et mõned küsimused on olnud meelega emme 
omad. 
teinud ja kellele piirivalvuri 
amet meeldima hakanud, 
võib avalduse kirjutada ja 
teenistusse jääda . Aga kõige
pealt võtab ta puhkuse ja 
puhkab. Kui tagasi tuleb, 
suuname mehe Suurupisse 
piirivalvekooli. Pärast võib 
teda igale poole tööle suuna
ta. Mees oli näiteks ajatee
nistuses siin meie juures 
Tallinnas, aga ise on Nar
vast. Siis ei ole tal ju mõtet 
siia tööle tulla, läheb kodu
ni aile. Tavaliselt arvestame 
inimese soovi. Ei tea juhust, 
et kedagi oleks üle viimata 
jäetud, kui on soovi avalda
nud . 

Tuleb rikas naine võtta 
Kui Narva poiss abiellub 

Tallinna tüdrukuga, siis on 
a inus võimalus ühiselamu. 
Mille aga peame nüüd vabas
tama. Piirivalve talle korterit 
ei anna, ja niisugust palka, 
millega korterit saab üürida, 
samut i mitte. Palgaküsimust 
isegi ei kommenteeriks, sest 
see pole valdkond, millele 
meie peaksime vastama. Al
gaja piirivalvur saab 2000 
krooni ringis, isegi alla selle. 
Üksik poissmees elab ära. 
Aga kui pereloomise peale 
mõtleb, peab rikas naine ole
ma. Või rikkad vanemad. 

Kutseliseks piirivalvuriks 
hakkamist ei pressi 

kellelegi peale 
Tegelikult on juba ajatee

nistuse käigus näha, kes pii
rivalvesse jääb j a kes ei jää. 
Võib ka nii olla, et ajateenija 
on ideaalne käsutäitja, aga 
kui hiljem — mitte võim, vaid 
s u u r tegevusväli ette anda, 
siis ei suuda ta otsustada, j a 
üldse ei sobigi selle töö pea
le. J a ega kõik saa ülemused 
olla. Mõni jääbki lihtsalt pii
rivalvuriks, on palgaga ka 
nõus . Tegelikult piin kindlus 
sõltubki sellest, kui tugevad 
on meie piirivalvurid. 

Piiripunktidel ja kordonitel 
on vastavad "kategooriad. 
Palgatase ei ole kaugeltki 
üks . Aga jao tus ei ole mitte 
nii, et Tallinn ja provints, 
vaid vastavalt töökoormuse
le. On ju näiteks kohti, kust 
käib väga palju kaupa läbi j a 
töö on eriti intensiivne. Sel
les mõttes ei saa, ütleme. 
Tallinna ja Kärdlat võrrelda. 

Kui piirivalvur teenistus-
redelil tõusta tahab, võib ta 
m inna Riigikaitseakadee-
m iasse. Või kaitsejõudude 
kaudu lipnikukursustele. 

OHVITSERIDEST 
Meie oma eriharidusega 

piirivalveohvitsere veel ei ole. 
Riigikaitseakadeemia pole nii 
kaua veel töötanudki. On 
nõukogude ajal ohvitseri-
kraadi saanuid, nagu näi
teks merekoolis õppides. Neil 
on lihtsam. Nuua on asi kül
lalt rangeks läinud, kursu
sed on pikad, 6 kuud, ja lä
hevad üha pikemaks ning 
põhjalikumaks. Veel käiakse 
m itmesugusteL täienduskur
sustel Soomes ja Rootsis; 
praegu on üks mees õppimas 
ka Ameerikas. 

Keskmine 
piirivalveohvitser 

on vist kolmekümne rin
gis, tal on üks või kaks last, 
vanem hakkab kooli mine
ma, nooremaga istub naine 
kodus. 

Leitnant Meier: Mina olen 
just täpselt sellises olukor
ras. Selle viie aastaga olen 
üle keskmise edasi jõudnud 

ja tulen oma palga juures ots 
otsaga kokku. 

Sain piirivalve poolt remon
ditud korteri, aga see on 
täiesti tühi. Plaanin võtta 

pangast laenu, see aga tä
hendab, et iga kuu läheb um
bes 1000 krooni maha. Üle
jäänu kulub toidule ja laste
le. Poiss läheb sügisel kooli — 
see toob jälle kulutusi kaasa. 
Väljaminekuriideid pole üld
se ostnud. Ma ei hoia kõhu 

kõrvalt kokku — ei taha, et 
pere sööks üksluiselt, kui 
poes on kõike saada. Poiss 
küsib ju kohe: seda müüak
se, miks meie seda ei saa? 

Endisi Nõukogude armee 
kortereid aeg-ajalt ikka va
baneb; kui oled enne piirival
vesse tulekut suutnud raha 
koguda või vanemad toeta
vad, siis võid selle ise ära re
montida. Aga on selline klau
sel: kui piirivalvest lahkud, 
siis kuu ajajooksul vabastad 
ka korteri. Tõsi, varem keh
tis ka niisugune kord, et kui 
10 aastat oled töötanud, siis 

Sõjavägi on karm värk: ise
gi päästeülikond, mida leit
nant Pildre demonstreerib, 
on pruuni- ja roheliselaigu-
line. Et lainete vahelt välja 
ei paistaks. 

on korter sinu. Kas ka prae
gu on nii, ei tea. 

Kellel on mingi majandus
lik jalgealune olemas, võib 
ust paugutada, kel ei ole, see 
on käsist-jalust seotud. Kor
teri üürida ju suudaks — 
Raplas. Et töötada Tallinnas. 
Lootusetu. Mujal maailmas 
pole see mingi probleem, et 
100 km kauguselt iga päev 
tööl käia. 

Lasnamäelt võib sinu kä
sutusse antud piirivalveau-
toga tööl käia küll. Aga ise 
maksad parkla eest. Ja kogu 
aega värised, et mõni torkab 
kummid läbi või teeb veel mi
dagi. Operatiivauto ju, piiri
valve varandus. Parkla vas
tutab küll, aga ülemuste 
juurde kohvile lähed ikka 
sina, kui midagi juhtub. 

"Aga minu isa on sinu isa 
ülemus!" 

Töökaaslastega ühes ma
jas elada ei tahaks. See tä
hendab, et ka puhkehetkedel 
räägitakse tööst. Kui aga lin
na teisest otsast kolleegile 
külla lähed, leiad hoopis tei
si teemasid, mida hiljuti te
maga ühiselamus koos ela
des üles poleks võtnud. Lõõ
gastub paremini. J a üldse on 
niimoodi vabam elada. 

Palka juurde saada 
ei ole mitte mingit võima

lust, välja arvatud ainult siis, 
kui piinvalvur on näidanud, 
et tal on võime juhtida. 
Auastmetega inimesed on 
nüüd siiski enam-vähem 
proportsioonis sellega, mis 
ametikohal teenivad? Puhta 
paguniga mehi allohvitseri 
kohtadel enam ei ole. Tühje 
kohti on küll. Seal see hüp-
Eelaua võimalus on. Kui ju-

iomadused olemas, lõpetad 
vastava kursuse ja tõused 
ametiredelil. 

Kui piirivalvesse tuled, 
pead üldjuhul hakkama so: 

javäelaseks. Tsiviilisikuid 
siiski on, kasvõi näiteks ra-
darivaatlejad, aga üldine 
suuund on sõjaväelastele. 
Asja paneb paika see, et tsi-
viilisiku palk on valitsuse 
määruse järgi tühiselt väike, 
lausa naeruväärne. 

Tegelikult lähevad meie 
piirivalve asjad iga aastaga, 
isegi iga kuuga järjest pare
maks. See just meeldibki, et 
läheb niimoodi vaikselt üles
poole. Sellega seoses peaks 
olema ka uha uhkem piiri
valvur olla. Aga 

Eestis ei peeta üldse lugu 
sõjaväelase elukutsest. 
Võib-olla on see Nõukogu

de ajal meie inimestest välja 
pekstud. Ohvitserkond 
peaks ju olema eliit, eriti nii 
väikeses riigis. Ega meie riik
ki tegelikult pea oma ohvitse
ridest. 

Kõrgemad sõjaväeülemu-
sed kogusid oma meeskon
nad proffidest, kes on teab-
kõik-mis riikide koolid läbi 
teinud ja armeedes teeninud. 
Leitnant Meier: Mina seda 
kooli saanud ei ole. Võib tek
kida olukord, et tuleb aka
deemiast õige haridusega 
mees, ja mulle koputatakse 
õlale: vabasta see koht, meil 
on siin väljaõppinud piirival
vur. Ma teen seda suurima 
heameelega. Praegu on nii, et 
ülemuse arvates suudan asja 
edasi vedada. Tema usaldab 
mind, mina usaldan teda. Ma 
teadvustan endale, et see töö 
on vajalik ja teen seda. Aga 
kui öeldakse, et mu auaste 
on nagu rohkem avansina 
antud ja siin on õige noor
mees sellele kohale — kuigi 
olen ka ise noor —, siis lähen. 

Viie piirivalveaasta jooksul 
on olnud üsna mitu etappi, ja 
praegu sel kohal ei ole ma su
gugi õnne tipul, aga olen hin
gega asja juures. Tunnen, et 
oleksin allpool ehk palju va
jalikum — tegelikule tööle lä
hemal. 

Kindrali kohti on üks 
Ma ei ole enam huvitatud 

kuppude juurde' saamisest. 
Kui mulle öeldakse — vabas
ta koht, siis poleks mul kõr
gema auastmega kuhugi min
na ja pean pillid kotti pane
ma. Madalamaga on mul pal

ju rohkem võimalusi. 
Ega mul oma põllumajan

dusliku kesk-eriharidusega 
sel kohal kindlat tunnet ole, 
erialasele rakenduslikule 
kõrgharidusele pole midagi 
vastu panna. 

Leitnant Pildre: Mul on 
sama asi, ka mina pole sel
leks tööks ette valmistatud. 
Olen meremees. Olen spets 
laevade peal — vaat siin küll. 
Muidu konsulteerin alati leit
nandiga. Piirkonna staabiüle
maks nakata oli raskem, aga 
viin end asjaga muidugi kurs
si. 

Leningradi kõrgemasse 
merekooli ei olnud mul mõtet 
minna, sest olid viisaproblee-
mid. Öeldi ära, et madrusest 
kõrgemale ei pääse, ja niisiis 
võtsin dokumendid tagast 
Ega ma kahetse. Kas keegi 
suudab mulle seletada, mis 
vahe on kõrgkooli ja keskeri
hariduse andnud merekooli 
lõpetanud laevajuht vahel? 
Välja arvatud see, et esime
sele tambiti seal viis aastat 
poliitökonoomiat ja parteiaja
lugu. 

"Kas see jääbki nüüd nii?" 
Akadeemias tuleb vististi 

kaugõpe, nii et oleks võima
lik rakenduslik kõrgharidus 
omandada. 

Leitnant Meier: Aga aja
ga võib probleeme tuita. Liht
ne näide. Kes kasutab piiri-
valveautot, sel peab autojuhi
loale lisaks olema ka pitrival-
veautojuhi tunnistus. Endast
mõistetav, et enne selle taot
lemist peab ka õppima. 

Tegin seda töoa nii umbes 
nädal aega, ja abikaasa juba 
küsis: kas see jääbki nüüd 
nii? Tulin õhtut koju, sõin, 
kantseldasin natuke lapsi, is
tusin kööki ja hakkasin teste 
lahendama. Kella kaheksast 
poole üheteistkümneni olin 
kodus, aga sisuliselt mind 
polnud. 

Võiks ju proovida ka töö 

juures õppida. Aga kõik helis
tavad kogu aeg, küsivad mi
dagi. Ja pean oskama vasta
ta. Kui telefon ei helise, siis 
peab vist ütlema, et mind 
pole vaja. 

Tööpäevaga on siin nii, et 
kui sa ei jõua kella 

viieks lõpetada, siis oled 
ise midagi valesti teinud. 

Aga kui on vaja midagi 
analuüüsida, mõtelda, siis 
on tööajal seda muidugi ras
ke teha. Kogu aeg pead kat
kestama, midagi kiireloomu
list vahele võtma, sellesse 
omakorda süvenema. J a siis 
jätkama. Kui väga vaja, siis 
meil on võimalus, et ainult 
üks vastab kõnedele ja tege
leb jooksvate asjadega, teine 
näiteks kirjutab. 

Kõige magusam tööaeg on 
peale nelja. Siis mõtlevad 
kõik juba kojuminekule ega 
helista enam. 

Mis nädalavahetustesse 
puutub, siis me käime mõni
kord reede õhtust esmaspäe
va hommikuni allüksusi 
kontrollimas — piirkonna-
ülemal on ka vaba aega vaja. 
Sõidad 350 km rannajoont 
maha, pluss kordonid j a 
järgmisel esmaspäeval tuled 
hommikul jälle tööle. 

Tööseadusandluse mõttes 
oleme meie, ohvitserid, 

kategooria, mis seadustes 
ei kajastu. 

Võimatu on formuleerida, 
kuhu me kuulume. Riigiasu
tuste palgad on määratud. 
Meie palk on suurendatud. 
See tahendab, et meid või
dakse ükskõik mis kell välja 
ajada. Alluvaisse püüame 
küll mõistlikult suhtuda. Kui 
näiteks keegi käis öösel ka
heteistkümnest kaheni min
git allüksust revideerimas, 
siis võib ta kaks tundi hiljem 
tööle tulla. Lihtsalt kohal ole
vat tukkujat pole siia vaja. 

Töövälise aja käigud on 
ette paika pandud. Koigi oh
vitseridega täpselt ette kok
ku leppida oleks võimatu, 
aga nad võivad omavahel va
hetada, jäikus selles asjas te
kitaks asjatuid pingeid. 

Suurte pühade — jõulude, 
vana-aasta õhtu — puhul 
peetakse statistikat, ei üks 
mees igal aastal samal ajal 
vaivessše ei satuks. Satub 
hoopis Võidupühal... 

Lähtume siiski tööseadus
andlusest, vaatame, et ini
mene üle ei töötaks. Hakkab 
ju piirivalve ikkagi stabilisee
ruma . Põhjanaabritelt oleme 
üle võtnud tööaja planeeri
mise. Inimesed on veel har
junud, et hästi pikalt kohal 
olla on õige. Aga tegelikult ei 
ole see vajalik. Istub kella 
8—22, tal on seal võib-olla 
hea olla, ajab kolleegidega 

1'uttu ja on nagu liiva sisse 
casvanud, tunneb sellest 

mõnu. Miks? Võib-olla on 
poissmees, või on pereelu 
sassis. 

Piirivalve Ohvitseride 
Kogu 

pole veel täisväärtuslikult 
rakendunud, oma traditsioo
ni ei ole. On tehtud eetika-
kursus, selle on kõik ohvitse
rid läbi käinud. Suurte pü
hade ajal korraldatavate üri
tuste, samuti teatripiletite 
eest peab ise ainult poole 
maksma, teise poole maksab 
ohvitseride kogu. 

Kassas ei ole muidugi veel 
märkimisväärseid summa
sid. (Liikmemaks on 1% 
ametipalgast.) Tulevikus on 
mõte vähemkindlustatuile 
ka mingeid toetusi maksta, 
näiteks lapse sünni puhul. 
Pole midagi parata, oleme 
praegu rahast sõltuvad. 

On olnud paar juhtumit, 
kui on tahetud ohvitseride 
käitumist arutada — midagi 
aukohtu taolist. Aga see on 
kuhugi pidama jäänud. Oh
vitseride kogu valitud juhid 
on samuti vaga hõivatud ini
mesed, kes koike peavad te
gema ja korraldama töö kõr
valt. 

Mõned naaberriigid, kus 
on ohvitseride ja koguni aja
teenijate ametiühinguid, ja 
need on oma liikmetele iga
suguseid hüvesid välja või
delnud — n e e d riigid on 
ikka väga vanad riigid. 

Kui juhtub, siis läheb 
poleemikaks 

Toimetuselt: "Õhtulehes" 
käsitleti aastalõpu eel 
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Nii head laeva on kahju müüa 
6. veebruarü avati mere

muuseumis näitus "Livonia" 
viimase poolteise aasta reisi
dest. ÜKS esimesi eksponaa
te oli stend koopiatega "Mere
mehe" artiklitest 1991. aasta 
algul ja 1993. lõpul. Eesti Me-
remstltuudi direktor Ahto 
Järvik kõneles näituse ava
misel: 

müüa või välja rentida. 
Mitmed teadusuuringute

ga tegelevad välismaa Ar
mad, reederid ja maaklerid 
võtsid meiega ühendust, aga 
alles 1994. aastal olid lõpli-
kud läbirääkimised kahe ur
inaga ning välja valiti parim 
pakkumine. Mõlemad pak
kumised olid ökoturismi. 

"Selle uurimislaeva 
saatus ei ole olnud kerge. 

Ka mitte enne Eesti taas
iseseisvumist, sest tõi kaasa 
väga raskeid katsumusi isi
kutele, kes olid laeva valmi
misega kõige rohkem seotud, 
eeskätt professor Aitsam iie. 
Pärast 1991. aastat on kõige 
suurem probleem laeva vee 
peal hoidmine. Sõna otseses 
mõttes. 

Eesti on suur mereriik ja 
mereuuringud on Eestile 
kindlasti vajalikud. Neid on 
süstemaatiliselt tehtud ala
tes 1923. aastast, seega 
varsti 75 aastat. Mereuurin
gud pole ilma uurimislaevata 
võimalikud ja seetõttu peab 
tänama neid inimesi, kes 
okupatsiooni ajal suutsid 
Eestis mereuu ringuid teha j a 
isegi laevu saada. 

1984. aastal Soomes val
minud "Livonia" oli tol ajal 
üks maailma paremaid uuri
mislaevu, mille tehniline va
rus tus oli samuti kaasaegne. 
Puudustest võiks nimetada 
vaid Gorkis valmistatud diis
leid, mille töökindlus ja ener
giamahukus pole kaasaegne. 
Ehitamisest saadik kündis 
laev üsna agaralt nii Lääne
merd kui ka Atlandi ookeani, 
kokku tegi 1984—1991 viis
kümmend merereisi. 

Peale 1991. aastat langes 
ära laeva finantseerimiseks 
Moskvast saadav raha. Me ei 
saa selles kedagi süüdistada, 
aga kõigile on arusaadav, et 
Eesti riigil oli ja on raske lei
da nii palju raha. Laeva 
mere-ekspluatatsioon ilma 
amortisatsioonita on 20 000 
krooni päevas. Võib ette ku
jutada, kui palju raha oleks 
vaja, et laeva pidevalt käigus 
hoida. 

Kui peale taasiseseisvu
mist loodi Eesti Mereinsti
tuut, oli vaja otsustada, kas 
laev 

Teemakohase avakõne pi
das Ahto Järvik. 

mitte teadusuuringute koh
ta. 

Septembrist 1994 on laev 
Kanada firmale "Marine Ex-
pedition Corporation" välja 
prahitud ja suundus peale 
klass itaastusremonti An
tarktika vetesse. Praegu on 
ta kolmandal reisil, aga mina 
pole selle laevaga päevagi 
merel olnud ega oska selle 
kohta midagi rääkida. 

"Livonia" saatus 
on praegu lahtine, sest 

kehtiv leping tasub jooksvad 
kulud ja toob võib-olla natu
ke lisagi, aga ei võimalda ta
suda iga 5 aasta tagant teh
tava klassitaastusremondi 
eest. Järgmist klass itaastus
remonti 1999. aastal me 
praeguse teenustasu abil ra
haliselt ette valmistada ei 
suuda. Valitsus on meil lu
banud laeva müüa, aga see
gi pole kerge. Meiega on 
ühendust võtnud üle 60 lae
va- j a maaklerifirma, aga 
siiamaani on laev müümata. 

Mereuuringutel ilma uuri
mislaevata teha ei saa, valit
suse otsusega on meil luba
tud uue väiksema, mugava
ma ja odavama uurimislaeva 
muretsemieks kasutada "Li
vonia" müügist või prahtimi
sest saadavat raha. Praegu 
on instituut tegelikult ilma 
uurimislaevata. Meil on paar 
paati; mereseire jaoks olime 
sunni tud erafirmalt rentima 
endise kalalaeva, mis uuri
mistööks hästi ei sobi. 

Peab -ütlema, et laeva käi
kuandmine oli meie instituu
di arvates õige samm. Prob
leeme, mis mereinstituudil 
"Livoniaga" on, mahendab 
see, et see laev on Eestit 
maailmas tuntumaks tei
nud." 

"Livonia" kolm viimast 
reisi 

Neid tutvustas piki näitu-
sefotode ridu kapten Riho 

probleemi: kaitseväe tee
nistuse seadusega on isiku-
kindlustus sätestatud. 
Ometi püütavat selgeks 
teha, et seda on odavani 
mitte sõlmida, ja maksta 
10 aasta keskmine palk, 
kui õnnetus juhtub. Kui on 
tegemist poissmehega, kel
le vanemad töötavad, siis 
ei olegi tema surma korral 
kellelegi maksta. Isiku-
kindlustuse puhul saaksid 
kindlustussumma igal ju
hul pärijad. 

Selle probleemi ees oleme 
meiegi olnud, kui 1994. aas
tal üks õnnetus juh tus . Poiss 
oli täisealine, üks vanemaist 
töötas, teine oli pensionär. 
Tekkis küsimus, k a s poiss 
oli pensionärist vanema ülal
pidaja. Sama küsimus tekib 
vabaabielu kaasa ja seal 
sündinud laste punul. J a 
korterist peavad nad ka ilm
selt välja minema. Või regist

reerimata kooselu puhul, kui 
naisel oli enne laps. Või ju
hul, kui laps sünnib pärast 
piirivalvuri hukku. Laste 
sündimist meil küll üldse ei 
soodusta ta. 

J a veel tundub: kuiJuhtub, 
siis läheb poleemikaks, kas 
ikka oli teenistuskohuste 
täitmisel. Ning mis on teenis
tuskohused. See on sama 
moodi, kui mees kukub üle 
parda ja upub ära, aga uuri
ma hakatakse, kas tal ikka 
oli kiiver peas?! See o n nii! 
Ajateenija puhul, kes hiljuti 
kaitsejõududes surma sai, 
jus t arutatigi, kas ikka oli 
teenistuskohuste täitmisel. 

PIIRIVALVE 
MEREMEESTEST 

tuleb jut tu järgmises lehe
numbris . 

Mari Vamba 
Madli Vitismann 

Randoja. Esimene reis, mis 
kestis 1994. a. oktoobrist 
1995. a. maini, algas Argen
tiinas Ushuaia sada.mast~käi-
kudega Lõunamandri ja lähe
mate saarerühmade vahel. 
Lühike remont Tallinnas ja 
Järgmine reis alates 24. juu
nist 1995 kestis kolm ja pool 
kuud, reisijaid vahetati iga 
kahe nädala tagant. Mars
ruut oli põnev: Tilburu—Ing
lismaa „ läänerannik—Iiri
maa—Soti saared—Fääri 
saared—Reijkjavik—Grööni -
maa idarannik—Södra 
Stromfjord Gröönimaa lääne-
rannucul—sadamad Baffini 
maa rannikul—Hudsoni la
hes Churchülini—Södra 
Stromfjord—Disco saar—Ja-
kobshavn—Ilulissat—Loode-
väü. 

Kapten Randoja: "Reis oli 
muidugi raske. Laev näitas 
pidevalt end väga heast kül
jest nii jääs kui vabas vees. 
Loodeväila läbisime lääne 
poole Kanada jäämurdja jä
rel, tagasiteel aga ees, sest 
udu tõttu ei saanud nende 
kapten jääolusid lähemalt 
uurida. 

Seal on kohustuslik peale 
võtta Kanada jääkapten. OÜ 
tore mees, aga hakkas meile 
algul kursse ette näitama. 
Ütlesime talle viisakalt, et 
meiegi pole Vahemerest pä
rit, oleme ennegi jääga kok
ku puutunud, öestpeale ta 
ainult jälgis ja jäi meie tööga 
väga rahule. Arvan, et näita
sime, milleks Eesti mereme
hed on suutelised. 

Meile anti välja inglise rei-
silaevatunnistus. See paber 
näitab, mida "Livonia" tegeli
kult väärt on. Läbisime palju 
kontrollimisa ka üsna nori-
vaid, ja saime selle tunnistu
se — maailma korrektseimalt 
j a absoluutse autoriteedina 
arvestatavalt merendusrii-
gilt. Laevast ei tohtinud mi
dagi parda taha sat tuda — 
see oleks olnud kohutav rah
vusvaheline skandaal. 

Pidime neile iga päev 
midagi huvitavat näitama 

Meil oli lubatud — maail
mapraktikas see kuskil ka
sutusel ei ole — avatud sild, 
"open bridge". Lubasime oma 
reisijaid, sest meid paluti 
väga härdalt, roolikambrisse. 
kui nad end seal korralikult 
üleval peavad. "LivoniaT on 
väga hea roolikamber, sealt 
on nea väljavaade. 

Pidevalt viisime läbi paa
ri iõppu si. Iga päev pidime 
reisijaile midagi huvitavat 
näitama. Nii otsisime merilõ
visid, nägime valgevaalu, 
muskushärgi, aga elevust te
kitas ka üle laeva lendav ka
jakas . Reisijate hulgas oli all-
veeuurija Hubert Bishop, 
aga ka Š2-aastane daam, en
dine NASA keskuse raama
tukoguhoidja, kes ei jätnud 
ühtki maaleminekut vahele." 

Reisijaid mahtus laevale 
40, laevaperes oli 36 liiget. 

Mis edasi? 
Sellele küsimusele vastas 

kapten hingestatult "Livo-
ntat" kiites. "Me näeme müü
davaid laevu iga päev. Terve 
"Ookean" müüb oma laevu, 
need surevad meie silme all. 
"Livonia" on kord juba sur
nud ja uuesti ellu äratatud. 
J u b a hakati laiali tassima j a 
kui oleks tänase päevani 
seisnud, oleks vrakk olnud. 

Masinad on, nagu on. Aga 
neidki saab ökonoomselt kä

rn asina võimsust otstarbe
kalt kasutada, võib saavuta
da väga häid tulemusi. 

Kui "Livoniat" samal viisil 
edasi kasutada, on see liht
salt rendilaev. Kuigi viima
sest kahest pakkumisest va
liti välja parim, võimaldas 
see vaid lõua vee peal hoida. 
Püüdsime, niipalju kui või
malik, kustutada vanu võl
gu. 

Teaduslaevana tuleb "Li
vonia" kõne alla siis, kui va
hetada välja aparatuur ja 
järgmisel klassitaas tarn isel 
masinad. Suhteliselt uus — 

Kapten Riho Randoja: ««Livonia» on praegu seal», muret
sedes, et ei jääks vaid mudel muuseumi. 
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sutada, seda me reisil tegi-
megi. Mehaanikud annavad 
täpse režiimi, millega sõita, 
j a kolmandik kütus t kulub 
vähem. 

See, millega "Livonia" 
praegu tegeleb, on hädaabi
nõu, et laeva säilitada, ja nii 
tulusalt, kui vähegi võimalik. 
Lõunamandrile on palju eks
peditsioone, aga Arktikasse 
ma samalaadseid ei tea. See 
on karm rajoon, ühtki sää
rast sealviibimise ajal ei näi
nud ega kuulnud. Ega "Livo-
niagi" ole jäälõhkuja, aga 
korpus on tal hea j a l ä ä d lä
bib nästi — ikkagi põhjamaa 
laev. Kui kere omadusi ja 

;a ra-
Ees-

näha 

järgmise klasslremondi ajaks 
vaid 15-aastane, oleks ta 
maailmas jälle tõsiselt võetav 
teaduslaev. Ka 30-aastaste 
laevadega sõidetakse. 

Meie reisijad olid väj 
hulja laev teeb praegue 
ti vabariigile nime. 

Mida neü reisidel 
võis, olid tulnud vaatama Po-
laarklubl liikmed, liikumise 
"Hoia Eesti merd" president 
Arnold Rüütel, samuti mere
mehed, kel varem "Arnold 
Veimeriga" kokkupuuteid ol
nud. Näitus jääb avatuks 
martsi alguseni 

Madli Vitismann 
Isi Trapido fotod 

«Livonia» vööri vastas on Põhja-Ameerika mandri põhjatipp. Riho Randoja foto. 
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Auklikku kott i pole mõtet raha panna Suurkat amaraan 
Gotlandi-

liinile 
Rootsi laevaomanikud 

taastavad kätani araaniliiklu-
s e .liinil Visby-Nynäshamn 
se l kevadel, aprillis prahitud 
laevaga "Patricia Olivia". 

Esimesed katsed kiirlaeva-
g a samal liinil tehti 1988. 
aas ta l laevaga "Vindile", mis 
o s u t u s Läänemere jaoks väi
keseks ning pidi rikutud re
putatsiooniga tagasi tõmbu
m a . 

"Patricia Oliviaga" plaani
t a k s e kõrghooajal kuus reisi 
päevas. Tal on ruumi 540 
reisijale ja 96 sõiduautole. 
Ekspluatatsioonikiiruseks 
loetakse 40 sõlme, mis teeb 
sõiduajaks "napilt 2,5 t u n 
di", seega poole vähem kui 
tavaliste parvlaevadega. 

Laev on ehitatud Incatis 
Austraalias, j a on sain a su -
gu n e "lainelõhkuja"-tüüpi 

u i "SeaCatam aran Dan-
mark", mis liigub alates 
1993. aastast Göteborgi j a 
Frederikshavni vahel. Ka põ
himõõdud on saniad: p ikkus 
7 3 , 6 m, laius 26 m, süvis 
3 ,05 m, kogumahutavus 
3,454. "Patricia Olivia" k u u 
l u b Argentiina reederile j a ta 
töötas viimati Buenos Airese 
j a Montevideo liinil. Gotlandi 
liinile tulles s aab laev Rootsi 
meeskonna. Proovimaks sel-
letüübilise laeva sobivust 
Gotlandi liinile, tehti proovi -
sõi te "SeaCatamaran Dan-
markiga", mis andsid hea tu
lemuse. 

Caterpillari peamasin on 
nelja mootoriga koguvõimsu
s e g a 16 070 kW. Tal on neli 
vesijugakäiturit. 

Ebaõnnestunud "Vindile" 
oli 37 m pikk, 9,5 m lai, koh
t i oli 322 reisijale ning masi
n a t e võimsus oli 4080 kW. 

1995. aas ta esimese pool
a a s t a kokkuvõtete järgi oli 
reisijate arv Gotlandi ja Root
s i mandriosa vahel rekordili
n e , ületades seni kõrgpunk
t ina loetud 1994. aasta oma. 
S e e on Gotlandile hea näita
j a , sest muudel laevaliinidel 
oli täheldatud just rootslas
t e s t reisijate arvu vähene
mis t . 

"Svensk Sjöfartstidningi" 
materjalide põhjal 

Reet Naber 

Toimetusel on uus t u b a 
S i i s , k u i E e s t i Mere

h a r i d u s k e s k u s e e n d i s e s 
hoones E s t o n i a p u i e s 
t e e l novembri lõpul k i 
b e k i i r e s t i lammutama 
h a k a t i , n i n g hoone uus 
v a l d a j a t o ime tuse p i 
k a a j a l i s e r e n d i l e p i n g u 
p a a r i l a u s e g a l õ p e t a s , 
o l i vaja p a a r i päeva 
j o o k s u l uus tööruum l e i 
d a . 

Nüüd pa ikneb t o i m e t u s -
t u b a Pärnu maantee t r ü -
k iko jahoone se i t smenda l 
k o r r u s e l . Tööstushoo
n e s , kahe p ä ä s l a v a l v e 
a l l , aga s i i s k i samas , 
k u s senigi veets ime a j a 
l e h e t r ü k i k o j a t s ü k l i . 

Varem kokku leppimata 
m e i d s e l l e s hoones k ü 
l a s t a d a e i s a a , p ä ä s l a -
r e ž i i m e i võimalda. Kes 
t a h a v a d m e i l e k i r j a , 
k a a s t ö ö v o i mõne t e a t e 
j ä t t a , saavad s e l l e p a n 
n a p o s t k a s t i A j a k i r j a n 
dusmaja f u a j e e s v a s a k 
p o o l s e samba kõrva l . 

Toimetuse p o s t i a a d r e s s 
o n e n d i s e l t Pikk 70. 

Toimetusel on s e k r e t ä r 
Väikeses to ime tuses 

p o l e võ imal ik rakendada 
t ö ö j a o t u s t , mis l a s e k s 
m i t u t a s j a ühekorraga 
t e h a , s . t . t o i m e t u s -
l i ikmed e i saa üheaeg
s e l t mitmes kohas v i i b i 
d a . Ent m e i l on v ä ä r t 
a b i l i n e — e l e k t r o o n i l i 
n e s e k r e t ä r . See t a r k 
a p a r a a t v õ t a b vastu t o i 
me tuse le saade tud f a k 
s i d ja s a l v e s t a b t e a t e d . 

Kui h e l i s t a t e t e l e f o 
n i l 6 46 13 18, aga meid 
e i ole k o h a l , on s i s s e 

Pikemat aega on merehari
duse küsimustega tegelenud 
Läti merelehe "Juras Vestis" 
ajakirjanikud. On jolnud jut
tu kõrgharidusele ülemine
kust, esimestest uue prog
rammi järgi lõpetanutest jm. 
koolitusega seonduvast. Sel
le aasta 3. numbris on hari-
dusküsimustele pühendatud 
peatoimetaja juhtkiri, et "... 
nii merenduse põhiproblee
mile tähelepanu tõmmata 
ning meie lugejate mõtteid 
selles suunas orienteerida.", 
nagu ütleb peatoimetaja 
Gints Simanis. 

"Vaatame noorte mere
meeste ettevalmistamisele 
kõigepealt laevaomanike sei
sukohalt. Eelkõige meie kõi-

e suurema laevaomaniku, 
äti Merelaevanduse poolt. 

Kuipalju erinevatest rahvus
test meremehi on kasutanud 

Ühel krõbekülmal jaanua-
rilõpu päeval sattusid "Õhtu
lehe" tegijad koos "Äripäeva", 
"Ekspress Hotline", Salva 
kindlustuse. Aktuaalse Kaa
mera, Norma ja hotelli Palace 
töötajatega lauluväljakule 
lumekujusid meisterdama. 
Teemaks aasta poliitik või 
sündmus . 10 tonni (autokoo-
rem) lund laiutas trööstituna 
ehitajate ees ning sellega toi
metulekuks anti aega kolm 
tundi. Mis oli päris paras äeg 
selleks, et lumekamakad tar-
vitamiskõlblikuks kas ta ja 
ise selle tegevuse käigus soo
ja saada. 

"Õhtuleht" hindas kriitili
selt oma oskusi ning otsus
tas mitte hakata kujutama 
mingit Savisaart, Hännit või 
Siim Kallast. Üldistasime pi
sut ja leidsime... pintsaklips
lase. Pintsaklipslane kui 
aasta sümbol, nii möödu
nud, käesoleval ning tõenäo
liselt ka tuleval aastal . Iga 
pintsaklipslane pole küll po
liitik, kuid iga poliitik on pa
raku pintsaklipslane. Isegi, 

seda ettevõtet hüppelauana 
(hoolauana?), et pärast suu
rema või vähema eduga läbi 
tehtud kvalifitseeritud mere
meheks saamise teed kaabut 
kergitada ja teiste riikide lae
vadele tööle minna. Oponen
did võivad küll vastu vaielda, 
et on ju töölepingud, sankt
sioonid, trahvid, aga elus ei 
s a a kõike lepinguparagrahvi-
dega reguleerida. J a jälle pa
nevad laevaomanikud män
gu tuhandeid, et laevad 
saaksid liikuda ja oleksid 
võtta need, kes oskavad neid 
laevu juhtida. 

Teiseks tuleb sõnake lau
s u d a meie mereõppeasutus-
te kaitseks. Esimene mere
hariduse riiklik programm 
sai valmis 1988. a., kui sai 
alguse Läti Mereakadeemia. 
Programme on korduvalt 
uuendatud ja teoreetiliselt 

vastab kool kaasaja nõuete
le. Aga on ka teine külg — 
produktiivsus, mille peaks 
garanteerima diplomi pres-
tiiž, teadmiste kvaliteet ning 
finantsvõimalused. Kui Läti 
Mereakadeemia muuta tasu
liseks õppeasutuseks, võib 
juhtuda, et seal on ainult ri
kaste võsud ning K. Valde-
marsi idee lihtrahva harimi
sest variseb põrmu. Seega on 
vaja otsida muid võimalusi. 
Meie laevaomanikud on tõsi
selt hakanud analüüsima 
praegust isikkoosseisu la 
loomulikult ei hoia nad enda 
teada pretensioone Mereaka
deemiale. Kuskohal on kahe 
viimase lennu lõpetajad, kui
das sujub nende meremehe-
karjäär? Varjata pole midagi, 
paljud neist merd ei sõida. 
Paljud on kontorites, mis on 
väga kaugel mereasjandu

sest üldse. Me võime ju pat
riotismist rääkida, koputada 
südametunnistusele, aga ik
kagi otsustab oma elu üle 
igaüks ise. 

Kollektivism iaeg on mööda 
saanud. Tähendab, et tuleb 
vastu töötada finantsmeet-
meid tarvitusele võttes: tasu
ta hariduse eest tuleb riigile 
tagasi maksta oma töö j a 
mõistusega. Iga maale jää
nud Läti Mereakadeemia lõ
petaja vähendab riigi usal
dust selle õppeasutuse vastu 
ning paneb kahtlema vaja
duses seda kooli finantseeri
da. Usaldust tagasi võita on 
teadagi raske, selle kaotami
se tagajärjed võivad aga saa
tuslikud olla. 

"Juras Vestis" 
Valinud Reet Naber 

sed sootuks ära. "Õhtuleht" 
arvas, et lastel peaks vähe
malt lumest meisterdatud 
poliitikust kasu olema. Tegi
me nii, et poliitikule sai selga 
ronida, istuda olematu pea 
kohale ning siis mööda 
mummulist lipsu liugu lasta. 
Lastele meeldis. Nii moodus
tus neist poliitiku selja taha 
pikk saba — justnagu enne
muiste toidupoe ukse taha. 

Ringi karglesid eriväljaõp
pe saanud lumetrollid ja ole
matu kuningriigi maamars
sal Kalle Kulbok juhtis žürii 
tööd. Kunstnik Aivar Johan
soni kavandatud prostitut
siooni põrsas tõi võidu (kolm 
tundi sauna) Ekspress Hotli
ne võistkonnale. "Õhtuleht" 
jäi teiseks (piisake šampan
jat) ja napsas ka eriauhinna 
(peotäis chupa-chupse) pi
durdamatu tantsuvihtu inise 
ning laste lõbustamise rest. 
Rahulolevad õhtuleht lased 
kavatsevad ühisaktsioone 
korraldada ka edaspidi ja 
plaanitsevad vastlapäeval 
minna kelgu tarna. 

Monica Sikk, 
"Õhtuleht" 

i eata Fuiiitiiv* 

l ü l i t a t u d au tomaatvas
t a j a . L ind ihää l p a l u b , 
e t l ü l i t a k s i t e s i s s e oma 
f aks i v õ i ü t l e k s i t e t e a 
t e , e t saaksime h e l i s t a 
jaga ühendust v õ t t a . I s e 
püüame to imetuses o l l a 
t e i s i p ä e v i t i k e l l a k o l 
mest kuueni , k u i s e l 
a j a l e i juhtu mõnd ü r i 
t u s t o lema. 

E n d i s t v i i s i on to ime
t u s e l m o b i i l t e l e f o n j a 
n u m b r i p e i l e r , m i l l e l e 
saab o p e r a a t o r i vahen
dusel oma te le fon inumb
r i t e a t a d a , e t o leks 
võ ima l ik h e l i s t a n u g a 
ühendus t v õ t t a . 

Loodame, e t need t ä n a 
päevased s idevahendid 
a i t a v a d u u d i s t e l p a r e 
mini to ime tusse kohale 
jõuda . 

A j a l e h t on k a l l i s , 
Kurvastusega peame t õ 

dema, e t E e s t i J a h t k l u 
bide L i i t on loobunud 
oma lõpupoole üsna v ä i 
keseks jäänud " P u r j e t a 
j a t " v ä l j a andmast . Ka 
" K a l u r i Leht" v ä s i s 
k u u l d a v a s t i " E e s t i Maa" 
v a h e l . "Meremees" sen i 
p ü s i b , ku ig i s e e g i pole 
k e r g e . 

Et n i i pur je - k u i ka 
k a l a l a e v a d sõidavad s a 
mal m e r e l , kus kauba - j a 
r e i s i l a e v a d , püüame 
jõudumööda puudutada 
n e i d k i va ldkond i . Toi
metus i s e seda muidugi 
e i j õ u a , aga ootame 
k a a s t ö i d ka nendes t 
va ldkondades t . 

tMeie teeme aj afekte 
...kuigi hind dn omavahelised keerulised 

sümboolne 
Sel pole midagi pist

mist ajalehe tasuvuse
ga, sest "Meremeest" an
takse välja üksnes tänu 
ettevõtetele, mille 
embleemid ajalehe taga
küljel ilmuvad. Hind 
ajalehe esiküljel, mis 
leheostjale tähendab 
reaalseid kroone, on 
ajalehe majapidamises 
vaid arvestusühik. Vas
tastikust kasu on telli
jate ja toimetuse vahe
korras, sest toimetus 
teab, et lehte vajatakse 
ja tellija teab, et ta 
lehe saab. 
Ajalehe kättetoimeta

mine tellijale maksab 
üle veerandi ajalehe 
hinnast. Ajalehe toime
tamine lehekioskisse 
maksab 30—40% ajalehe 
hinnast ja sedagi üksnes 
levitaja vastutulelik
kuse korral. Sest turu
majandus on kaasa toonud 
sedagi, et niisuguse 
ajalehega, mida ühes 
kioskis võiks olla paar-
kolm, on leviorganisat-
sioonil kahjulik tegel
da. 
Mis juhtub "Meremehe

ga" müügipunktis, sõl
tub kioskööri suvast. 
Ent seegi, kui ta paneb 
väikesetiraažilise aja
lehe asemel vitriini 
mitu korda kallima 
klantspaberil ajakirja, 
on turumajandus. Sellel 
keerdsõlmele lisanduvad 
leviorganisatsioonide 

suhted. 
Et trükkalid iga aas

taga kallimaks lähevad, 
sellest annavad nad va
rakult teada. Ent seda, 
et pärast iga eelar
veaasta algust tõste
takse telefoni- ja pos-
timaksu, on raske ette 
näha. Eriti kui lugeda 
"Eesti Telefoni" selgi
tusi, mis lubavad, et 
telefonitariifide 33%-
lise tõusu korral suure
neb telefoniarve vaid 
15%. Kõigest sellest, 
mille eest toimetus mak
sab, on odavamaks läinud 
vaid mobiiltelefoni kõ-
netariif kahe õhtutunni 
vältel. 

Toimetus tänab ja 
soovitab 

"Meremehe" toimetus on 
tänulik kõigile ette
võtteile, kes merendus-
lehe väljaandmise ra
hastamist oma loomuli
kuks kohuseks peavad. 
Lugejaile ja neile, 

kelleni leht veel ei 
ulatu, saame soovitada 
kõige kindlamat viisi 
ajalehte kätte saada -
tellida koju või tööle. 
Teine sama kindel võima
lus on osta Eesti Mere
muuseumi kassast — ava
tud kolmapäevast püha
päevani kell 10—18. Seal 
on saadaval ka varase
maid ajalehenumbreid. 

Toimetus 

Kardinadki said akna e t te : üks r iputas , kolm õpetasid. 

kui on naine 
— ainult pint
saku nööbid 
asuvad teisel 
pool. 

J a siis ot
sustasime 
oma poliitiku 
jä t t a ilma 
peast. Põhju
seid mitu: 
sündmuste 
keerises kao
tab mõnigi po
liitik pea. Pa
rem isegi, kui 
tal seda pole, 
ses t poliitik on 
oma rahva — 
sorry! — era
konna hääle
toru ning ei 
pea ise midagi 
arvama. Aasta 
poliitik kõne
leb rahva ni
mel ja "meie". 
Tihti räägib ta 
läbi lillede, 
millele viitasid 
ka õied pint
saklipslase 
pintsakul. 

Aasta poliitik ütleb kind
lasti, et lapsed on meie tule
vik. Samas unustab ta eriti 
tähtsaid euroasju ajades lap-

Siin me oleme: "Õhtulehe" töötajad "Peata 
Poliitiku" ümber. Mati Hiisi foto 

ie teeme ajatefite 
...kuigi hind dn omavahelised keerulised 

sümboolne 
Sel pole midagi pist

mist ajalehe tasuvuse
ga, sest "Meremeest" an
takse välja üksnes tänu 
ettevõtetele, mille 
embleemid ajalehe taga
küljel ilmuvad. Hind 
ajalehe esiküljel, mis 
leheostjale tähendab 
reaalseid kroone, on 
ajalehe majapidamises 
vaid arvestusühik. Vas
tastikust kasu on telli
jate ja toimetuse vahe
korras, sest toimetus 
teab, et lehte vajatakse 
ja tellija teab, et ta 
lehe saab. 
Ajalehe kättetoimeta

mine tellijale maksab 
üle veerandi ajalehe 
hinnast. Ajalehe toime
tamine lehekioskisse 
maksab 30—40% ajalehe 
hinnast ja sedagi üksnes 
levitaja vastutulelik
kuse korral. Sest turu
majandus on kaasa toonud 
sedagi, et niisuguse 
ajalehega, mida ühes 
kioskis võiks olla paar-
kolm, on leviorganisat-
sioonil kahjulik tegel
da. 
Mis juhtub "Meremehe

ga" müügipunktis, sõl
tub kioskööri suvast. 
Ent seegi, kui ta paneb 
väikesetiraažilise aja
lehe asemel vitriini 
mitu korda kallima 
klantspaberil ajakirja, 
on turumajandus. Sellel 
keerdsõlmele lisanduvad 
leviorganisatsioonide 

suhted. 
Et trükkalid iga aas

taga kallimaks lähevad, 
sellest annavad nad va
rakult teada. Ent seda, 
et pärast iga eelar
veaasta algust tõste
takse telefoni- ja pos-
timaksu, on raske ette 
näha. Eriti kui lugeda 
"Eesti Telefoni" selgi
tusi, mis lubavad, et 
telefonitariifide 33%-
lise tõusu korral suure
neb telefoniarve vaid 
15%. Kõigest sellest, 
mille eest toimetus mak
sab, on odavamaks läinud 
vaid mobiiltelefoni kõ-
netariif kahe õhtutunni 
vältel. 

Kardinadki said akna ette: üki 
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SAILING 
TO FREEDOM Vabaduse hind Vabaduse hind 
VOLDEMAR VEEDAM 

AND 

CARL B. WALL 

(Algus eelmises "Meremehes») 

Vahetuste kaupa veeti "Er
ni at" suurte lüüsideni 25 
miili kaugusel, mis lääne 
suunas laskudes viib laevad 
Rootsi suurima järve Väneri-
ga ühte tasapinda. Kuigi kell 
oli siis juba 11 õhtul (lüüsid 
suleti kell 9), ajas lahke lüü-
sivaht riided selga ja aitas 
Heinot, Lembitut, Pauli, 
Rommyt ja Voldemari kahek
sa lüüsikambri väravate ava
misel ja sulgemisel. Jõudnud 
järvele, jäi "Erraa" tuulevai
kuses seisma ja heitis ankru 
ning kõik said natuke maga
da, Kuni laev tuult ootas. Va
rahommikul avanes pilgule 
uduloor, mille hommikupäi
ke oranžikaks värvis. Kuid 
kohe tõusis tuul, mis udu 
hajutas. Harry hõikas: "An
kur hiivata, läheb sõiduks!" 
Viisteist tundi kiiret sõitu 
purjede all, ja oldigi Väneri 
läänekaldal uue kanalilõigu 
alguses. 'Volga paadimehed" 
rakendati jälle "Erma" ette — 
Göta jõe lüüsideni jäi viis 
kuni kümme miili. Kümme 
miili jõesuudmest asus Kun-
gälvi linn, mis oli ühtlasi vii
mane võimalus 55 päeva tar
vis tagavarade soetamiseks. 

Need kaks päeva, mis ku
lusid toiduvarude ostmiseks 
(nt. 1000 naela kartuleid ja 
tonn magedat vett) ja "Ernia
le" laadimiseks, olid küll ris
kantsed, kuid midagi polnud 
teha — see oli viimane pea
tus, kus provianti sai muret
seda. Selleks ajaks oli ena
musel raha otsas, aga kuna 
head diislikütust polnud 
saada, jättis Harry kütuseos-
tu-raha tagavaraks. Saadi 
teade selle kohta, et sada
masse sisse sõitnud Rootsi 
Mcrepolitsei kaater oli 
"Erma" vastu huvi tundnud. 
Oli viimane aeg lahkuda (ot
sekohe!) ja põlemis kambrit 
soojendades arutas Paul, kas 
mootor peab vastu selle 
kümme miili, mis veel mere
ni oli jäänud! Oli peaaegu 

Aeg liigub. Maailm ja kõik, 
mis tema sees, muutub. Meie 
sealhulgas. Oli aeg, kui Ees
timaal olid soojad suved ja 
külmad talved ja kui meie 
laiuskraadi all käidi jahiga 
purjetamas soojemal aasta
poolel. Talviti kihutamise 
jaoks jäid jääpurjekad. 

Nüüdseks on nii mõndagi 
muutunud — otsitakse ja lei
takse võimalusi talvekski. Ka 
kõige nooremad Optimisti poi-
sid-tüdrukud on liuelnud In
dia ookeani soojadel hiidlai
netel, Jinnimehed viibinud 
trenni tegemas USA spordi-
laagreis. Ja kui tõeline tali ei 
taha taevast alla tulla, min
nakse talle kas või Lapimaa
le järele ja nii nagu tänavugi, 
tehakse hr ja esimesed 
võistlused är^ seal. 

Ometi pole siinne talvine 
purjetamine midagi väga iga
päevast, midagi niisugust, 
mis ei vääri, et talle tähelepa
nu pöörataks. Õtse vastupidi, 
kui seda teemat on käsitle
nud kogenud meistrid, on ta 
jäänud kauaks südamesse. 
Olgu selle kinnituseks meie 
suurepärase merejuttude 
autori Jüri Parijõe looming, 
tema "Jõulud Kulbul" või mõ
nikümmend aastat tagasi 
eesti keelde tõlgitud kirjani
ku, kunstniku ja purjetaja 
Rockwell Kenti kargusest õh
kuv raamat "N by E". 

Olgu alljärgnevalt, mitte 
kõrvutamiseks, vaid pelgalt 
ainevalla meenutamiseks 
mõned nopped purjejahi "Bri
gitia" logiraamatust, tema jäi
selt retkelt Haapsalust Pirita
le. 

pime. Kungälvist oli sõidetud 
tund aega, kui Paul andis 
mootorile tagasikäigu, et hoi
da ära masti murdumine 
lahtikäiva silla vastu, mis 
rongi läbilaskmiseks alla oli 
lastud. Arvid pööras rooli 
tüürpoordi ja rammis laeva
nina vastu kaldast välja ula
tuvat sadamasilda, mida pi
meduses näha ei olnud. Ar-
vidi sõnad, et niisugune löök 
võib tihtimistaku lahti lüüa 
ning see "kukub välja nagu 
mäda juust", said prohvetli
keks. Enne Skagerraki rahu
tutesse vetesse jõudmist tegi 
Arvid J u t a ja Ulla jaoks kaks 
köiest lõõga. Need seoti kurn -
malegi lapsele ümber piha, 
teine ots aga masti külge. 
Nüüd said nad küll peakaju-
ti katusele ronida ja sealt 
alla hüpata, kuid ei saanud 
üle parda kukkuda. 

Päikeseloojakuks oli tuul 
paisunud tormiks ja lained 
peksid vastu laevakeret. Lae
va tuli rohkem vett kui tava
liselt, kuid vaatamata Arvidi 
katsetele kaltsude ja tihen-
dusmaterjaliga asja natuke 
"räpakalt parandada", kogu
nes laevapõhja vett juurde. 
Kuskil pidi olema mäda laud 
— "Ermal" tuli remondiks sa
damasse sõita. Arvid võttis 
kursi Norrale j a hoidis "Er
ni at" niipalju pärituules kui 
sai, et vähendada lainte jõu
du, kui need vastu laevakere 
tagusid. Voldemari heidutas 
see ja ta ütles, et kahju, et 
nad oma reisi nii vara peavad 
lõpetama. "Lõpetama!", nae
ris Arvid. "Põrgu päralt, ega 
me teda ei lõpeta. Me läheme 
sadamasse laeva remontima, 
siis aga sõidame edasi New 
Yorki!" 

Kragero sadamas Norras 
tõmmati "Erma" ellinguteega 
kaldale, kuni laevakõht oli 
veest väljas. Olukord oli kül
laltki halb, kuid parandatav. 
Vööriosal oli allpool veepiiri 
pakpoordis seitse vask-
plaastrit, tüürpoordis neli ja 
ahtris kolm. Omanik tõi leht-
vaske, tihtimistakku ja -vah-

Algas kõik siis, kui 1995. 
aasta talv meie maadele-me-
redele saabus ja ootamatult, 
nagu ikka, oma kümmet kül-
makraadi näitas, veekogud 
kerge jääga kattis ja taeva-
luukidest lundki saputama 
hakkas. Siis, jah, meenus 
Jaak Unnukile, et tema jaht 
"Brigitta" on alles Haapsalus 
kai ääres vees ja tuleks kind
la peale Piritale kodusada
masse tuua. 

Mõeldud-tehtud. Jääretkel 
olemise kipriks võttis enda 
peale tuntud avamerepurjeta-
ja ning purisuusamees Jüri 
Plisnik, meeskonna moodus
tasid omanik Jaak Unnukja 
Aleksandr Karbainov. 

Igal merereisil on ikka kül
laga ootamatusi, üllatusi, 
vastuoksusi. Erandiks pole 
ka läbi jäärüsi purjetamine, 
meie "jääretk". Lõppude lõ
puks on tegemist ikkagi pur
jetamise, omalaadse, mitte 
kõigile kättesaadava enese
teostusega. 

Tavakohaselt tikkus mere-
leminek edasi lükkuma — 
keegi oli unustanud kokkule
pitud väljasõiduaja, keegi 
maha jätnud mõne olulise 
asja, olgu see siis kajutivõti 
või pardakompass... 

Kui aga "projekt lõpuks 
käivitus", hakkas kõik kenas
ti klappima ja läks päris ludi
nal. 

Kell 10.00 hommikul läks 

hendeid ning käskis esmas
päeva hommikuks rööpad 
vabastada. Kell oli kümme 
laupäeva hommikul. Sel ajal, 
kui mõned kraapisid laeva-
põhjalt maha lahti mullitavat 
värvi või asendasid vana tih
timis takku uuega, eemaldas 
Arvid, kes oli ka varem re-
mondidokis töötanud, os
kuslikult kaks kulunud 
vaskplaati pakpoordi vööri
osast. Ta ütles, et sealt oli 
möödunud ööl vett sisse 
jooksnud. Kui ta nendest 
peitliga laevakere kvaliteeti 
proovis, ilmus pardalaudade 
vahelt välja must sipelgas. Il
mus ka teine ja kolmas, 
mõne hetke pärast oli neid 
aga juba terve rodu! "Püha 
taevas," mõtlesid Heino ja 
Voldemar, kes üle Arvidi õla 
vaatasid, "kas need pool-
teist-tollised rootsi tamme-
lauad on tõesti mädad?" Ar
vid vastas, ilmset küsimust 
ennetades: "Mädad nad ei 
ole, ainult pisut urbsed." Ta 
kõpsis haamriga lekke koha 
ümber, otsides tugevaid lau
du, kuhu uue vaskpaiga 
naelad kinnitada. Kui ta töö
ga valmis sai, märkas Volde
mar, et uus paik oli enam 
kui kaks korda endisest suu
rem. Pakpoordi vööriosas oli 
nüüd endise seitsme asemel 
üheksa vaskplaastrit. Arvid 
ütles, et need peavad vastu 
veel kaua pärast seda, kui 
nad New Yorki jõuavad. Lae-
vapõhi värviti j a omaniku 
käest saadi luba veel pool 
päeva ellingul olla. Nii sai 
värv paremini kuivada. Taas 
kerkis küsimus, kuidas 
maksta ellingu teenuste eest. 
Kragero remondidokki tulles 
oli omanikule öeldud, et neil 
on väga vähe raha. Tuli aeg 
tasuda arve. Tasuks anti 
kaks täiskomplekti lasterõi-
vaid, kaks paari kingi, ko-
dukleit, veel kolm kleiti, 
meestesärk, paar kilo suhk
rut, paar täiskasvanute kin
gi, kaks päris uut särki ja 
pidžaamapüksid (need olid 
Heinolt, ja pidžaamajakki 

auto, kolm meest kabiinis, 
Tallinnast Haapsalu poole 
teele. 

Kell 13.50 oldi Haapsalus. 
Siin sai ka kõigile selgeks, 
mis jaht see "Brigitta" niisu
gune on. Ja tõepoolest, ta 
pakkus uudistajatele mõnda
gi huvi, ning küllap oli niisu
gust ebatavalist ettevõtmist 
väärt. Näis, nagu oleks kau-
nijoonelise "Asia"-tüüpi kere 
kallal edasi töötanud õiget ja-
hiehitust mittetundvad vus
serdajad, nii et kõik pealis-
ehitused, olgu kajutis, kok
pitis või pardal, näisid na
gu komistamisi peale sattu
nud. 

Aga jaht ta oli ja kodusa
damasse ta tuua tuli. Seda 
enam, et lisaks purjedele oli 
tal ka diiselmootor peal. 

Meie "jääretk" algaski moo
tori abil. Kai äärestfaarvaat-
rile lükkas läbi õhukese, vöö
ris priginal puruneva jääkir-
me "Brigittat" just tema. 

Hommikune talvekülm, 
vastupidi lootustele, ei and
nud päeva peale järele, kraa
diklaas näitas kogu aeg 5-6 
pügalat alla nulli. 

Hobulaiu alt võtsime uue 
kursi, Noarootsile, Voosi kur
ku. Muid aluseid või elumär
ke sUm kusagil ei tabanud. 
Üksnes "Brigitta" ise ja tema 
peegeldus siledal Jääl pürgi
sid avamere poole. Siiski — 
üle jahi lendas veel neli luike. 

polnud tal kunagi olnudki). 
Heasüdamlik Norra doki-
omanik näis sellisest eseme-
tevalikust olevat lausa raba
tud, aga küllap ta mõistis, et 
midagi muud "Erma" mees
konnal lihtsalt anda ei ol
nud. Hüvastijätuks kätt su
rudes ütles ta: "Tack sa 
myeket, tack sä myeket!" Tä
nan väga, tänan väga! Ta oli 
andnud "Erma" meeskonna
le 35 gallonit puhast kütte
õli ja kui "Erma" möödus An-
derseni majakast, kust nad 
enne remondidoki asukohta 
olid küsinud, sõudis majaka
vahi poeg välja merele ja tõi 
neile hüvastijätukingituseks 
5-gallonilise kanistri diisel
kütust! Raske on unustada 
kõigi nende rootslaste ja nor
ralaste lahkust, kes aitasid 
"Ermat" nende teel vabadus
se. "Läheb nagu lind. See on 
tõesti hea kütus," paisus 
Paulil süda rinnus, kui 
"Erma" Skagerraki vetevälja
le purjetas. Kuna Briti õhu
jõud olid piki randa külva
nud sadu miine, korraldas 
Harry ööpäevaringse miini-
vahi. Sellest oli palju kasu, 
kuna öine sõit oli väga ris
kantne ja nende tee kulges 
Põhjamerre ning siis sellest 
üle. Lembitule on meelde 
jäänud üks eriti lähedale tul
nud miin, mis "paistis suu
rem kui " Erma"". 

Fraserburghist Sotimaalt 
saadi veel puhast diiselkü
tust, manillaköit, meremehe-
seepi, savist veepudeleid ja 
Sir Arthur Conan Doyle*i 
teoste kogu — kõik tasuta. 
Briti ajakirjandus kirjutas 
"Erma" raskest saatusest; 
hiljem Invernessi lüüside 
juures näitasid šotlased üles 
suur t südamlikkust, visates 
laevale värsket j uu r - ja puu
vilja, lastele piima ja muid 
toiduained. Sõideti mööda 
Kaledoonia kanalit. (See 
marsruut oli valitud ohu pä
rast, millesse oleks sa tutud 
La Manche'il, kus neid oleks 
võinud kinni pidada Prant
suse merejõud, kes olid võt-

Tänavu olevat neid olnud 
siinmail üldse vähe, jää jalgu 
jääjaid vaid mõned üksikud. 

Tuul valjenes ja kantis 
aegamisi lõunasse. Läänest 
ähvardas pea kohale kerkida 
mustjas pilv. Oleks nagu ol
nud kolm võiduajamist kas 
Dirhami alla jõuab esimesena 
nüüd juba head sõitu tegev 
"Brigitta", sünge tormipilv või 
kõike endassemähkiv pime
dus. 

Halvenenud nähtavusest 
hoolimata leidsime Dirhami 
poi siiski üles (17.00). Teda 
polnud millegipärast ka kaar
dile kantud. 

Lisas tuult, jahi käik kas
vas. Taevas hakkasid paist
ma tähed. Vaade ümbrusele 
oli fantastiline. Kaldad näisid 
must-valge-triibulistena, sil
mapiiril asuvad rannajooned 
kõik otstest "tõstetuna". Jahi 
ümber kerkivad lained moo
dustasid ennenägematuid 
kujutisi. Veest väljaulatuvad 
kivid kandsid jäistest laine
test kasvatatud mütse, mis 
kõik nagu valged baretid olid 
ühele poole viltu. 

Soome lahe vesi oli soojem 
kui ta madalates väinadeva-
helistes akvatooriumides oli 
olnud ja kajutis, tuulevarjus 
oli see tõepoolest tuntav. Kuid 
õiget sooja sai ikkagi ainult 
siis, kui järjekordne teelaar 
valmis sai või kui purjesead-
misel või pilsi kuivakslööml-

nud kohustuse venelastele 
välja anda kõik põgenikud, 
kes Prantsusmaa vetes taba
takse.) "Erma" sõitis sisse 
Lorne'i lahte ja sealt edasi 
Ju ra väina. Rahutu Iiri meri 
hakkas just näitama oma 
tõelist nägu! Sealsed hoovu
sed, vastuhoovused, tõusud 
ja mõõnad koos tuulega tee
vad purjetamisest painajali
ku unenäo. Mamma Paal
berg ei suutnud peakajuti 
ukseavas seistes ja mees
konna võitlust merega pealt 
vaadates ennast tagasi hoi-
da:""Erma" ei suuda uut 
halssi võtta ja liigub tagurpi
di. Laske tüür vette tagasi.*' 
Kui Harry "sootis kliivrr 
tüürpoordi (sidus kliivrinööri 
parema parda külge), karjus 
mamma Paalberg: "Mine 
halssi, tee talle täisring pea
le ja võtame uue halsi, keera 
"Erma" vöör tuulest välja!" 
Mamma Paalberg polnud 
ainult abiellunud meremehe
ga, ta oli ka mõned kunstid 
selgeks õppinud! 

Teist korda pärast Rootsist 
lahkumist oli soolane mere
vesi rikkunud osa suhkrut, 
jahu ja leiba. Tormi antud 
hoopidest olid kaks 5-gallo-
nilist petrooleum ikanistrit 
lahti läinud ning ahtrikajutis 
säilitatavad kartulid olid soo
lase vee ja petrooliga paksult 
koos. Dun Laogharies Iiri
maal tuldi maale, et hinnata 
tormi tekitatud kahju. 
"Erma" pandi sõidukorda 
ning loeti üle järelejäänud 
raha — seda oli neli naelster
lingit ja kaheksateist šillingit 
(umbes 10 $ 1945. a.). Peeti 
sõjanõu, kas jääda talveks 
Iirimaale või sõita edasi. 
Oleks võinud elada laeval, 
oleks püütud leida tööd ja 
säästa nii palju raha kui või
malik. Iiri mere tormide tõt
tu olid nad juba kahe näda
la võrra sõidugraafikust 
maas. Arvestada tuli ka tal
vekülma, eriti nelja lapse 
ning Maia ema puhul, ning 
asja otsustas lõpuks mõte 
sellest, kuidas viis meest 
ahtrikajuti kahel 5x2-jalasel 
koil viis kuud peavad elama. 
Otsustati sõita lõunasse Ma
deira saarte suunas. 

(Järgneb) 

sel ennast liigutada tuli. Ei 
üht ega teist ei jätkunud aga 
kogu mereretke jaoks ja nii 
mõlkusid vahetpidamata 
meeles mustlase rahustavad 
sõnad: ihu, ära värise, varsti 
tuleb kevade! 

Kell 19.00 läbisime Suur-
Pakri traaversi. Tuult andis 
veel natuke juurde. Ilusat 
must-valget ja hästi kontrast
set vaatepäti pakkus Väike-
Pakri kallas. 

Kell 20.00 möödusime Pak-
rineeme majakast. Udu ha
jus. Tore purjetamine. Kuipal
ju kordi seda teed küll läbitud 
on ja missuguse ilmaga! Kõi
ge tormisemaks on vist küll 
jäänud "Vesta" tagasitulek 
võistlustelt Klaipedast, kui 
torm viis ära purje. 

Keü 21.00 tulime läbi Suu-
rupi majaka alt. Siin pidime 
peaaegu eksima, pidades 
Naissaart VUmsiks. Refrakt-
sioon muutis tulede suunda 
ja tugevust Vahemadala poi 
näis mingi jõulupuu või vitrii
nina. Sedamööda kui me eda
si jõudsime, asetus muidugi 
kõik oma õigele kohale. 

Tallinna lahes olijaile vei
di külmem. Jaht kattus jää
ga, tekil tuli liikuda äärmise 
ettevaatlikkusega. 

Kell 23.05 olime lõpuks Pi
rita jõe suudmes. Kogu jää
retk oli kestnud 9 tundi ja 5 
minutit. Öösi sai meid lõpuks 
kätte ka kõik, mis ähvarda
nud olt lumesadu, tugev tuul. 

November/detsember 
1995 

Jüri Plisniku logiraamatu 
järgi Leonid Parašin 

SüdcLtalviseid meenutusi "Brigitta 
jääretkelt Haapsalu-Pirita 
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Rein Albri — 5 0 
Nägin maid ja sadamaid, 
inimesi ja muud, 
pilvi piiravaid puid, 
kumavat Icirsisuud...! Ä . . . 

Soome meremehelaulnst 
See lihtne värss võtab kokku suure osa selle hallipäise, rü

hika, tasakaaluka, huumorimeelse ja alati abivalmis mereme
he eluteest. 

Kiire tõus peale Tallinna Kalanduse Tehnikumi lõpetamist 
Eest i kõige suuremate baaslaevade vanem külm utusmehaani-
k u k s j a hilisem kõrghariduse omandamine räägib töökusest, 
õppimisvõimest, kohusetundest ja paljust muust . 

J u b a aastaid a s tub see mees, kes 9. veebruaril oma juube
lisünnipäeva pidas , ikka ja jälle üle Meremuuseumi läve. Osa
võtt paljudest mereekspeditsioonidest ja Mereleksikoni koos
tamisest, mitmeid auhindu võitnud filmi "Oma laeva otsimas" 
väntamine, mere looduse pildistamine, Rohuneeme maalilise
le rannale maja ehitamine jms. tegevus ei jäta kahtlust selle 
mehe ning maailma kõige võimsama ja kaunima stiihia oma
vahelistest suhetest . 

Nüüd, Merehariduskeskuse õppejõuna, on Rein Albri tege
m a s seda, mille peale ilmselt mitte kõik selle suure maja pe
dagoogid ei tule — erialaainete lugemise kõrval õpetab ta pois
tele meremehe elukutsega kaasaskäivat erilist mõttelaadi, 
kutse-eetikat, käitumist ja meretraditsioone. Ikka omal hea
tahtlikul moel. Palju õnne sel teel! 

Sõbrad Meremuuseumist 
Unnas Dreseni foto 

Meremehe» tel l imine 
Kodumaale 

Neile, kes pole jõudnud eelolevaks aastaks "Meremeest" 
te l l ida , pakume täiendava võimaluse to ime tuse kaudu. 
Tellimishind koos postikuluga on 135 krooni, mis tuleb 
saata aadressil: 

EE0001 Tallinn, Pikk 70 
Eest i Meremeeste Liit 
"Meremehe" te l l imus 

Välismaale 
Neile, kes soovivad "Meremeest" tellida oma välismaal 
elavatele sõpradele, on aastatellimuse hind Põhjamaa
d e s s e 300 krooni, mujale 3 5 0 krooni. 

^ * 

Uudishimu sunnib riskima 
— videokaamera õlal, «Ma
relt» Suur-Tütarsaarele tur-
nimas. 

Eesti Meremeeste 
Sõltumatu Ametiühingu 

faksi õige number on 
6 3 1 4 0 6 9 . 

Toime tus v a b a n d a b ee lmi se s n u m b r i s t r ü k i t u d 
vale n u m b r i pä ra s t . 

AS Oponent 
teisaldatavaid elektrijaamu kasuta

miseks vooluallikana võimsusega 
8 kW - 1000 kW. 

Telefon/faks 4 4 4 910 . 

12. veebruaril sei
sid RE Tallinna Sa

dam sadamates: 
Kes meil käivad 

I-
I-

Keskl inna s a d a m 

Kraslava" (Läti) — laadib v ä e t i s t 
Pakri" (Eesti) — laadib t s e l l u l o o s i 
Transnaut ic" (Eesti) — laadib v ä e t i s t 

l o s s ib (Vene) — 

(Malta) — los s ib kakao-

(Vene) — laadib 

Muuga s a d a m 

I "Kessulaid" (Eesti) — los s ib 
k o n t e i n e r e i d 

I "Lagait" (Soome) — laadib turvast 

Kopli s a d a m 

j "Kernava" (Leedu) — laadib m e t s a 

"Pskovil janka 
kala 

"Cleod" 
ube 

"Balt i isky 1 0 3 
m e t s a 

"Ladoga 3 " (Vene) — laadib pu i tu 
"Lamar" (Antigua) — laadib pu i tu 
"Ladoga 9" (Vene) — laadib m e t s a 

Pald isk i s a d a m 

Pukser "Povar" k o o s l ihtriga (Rootsi) 
— laadib m e t s a 

# j ^ ^ ^ ^z i^: ^" j ^ ^t j ^ - Îfc -̂ Ifr ^Ifr -̂ ifr ^Ifr -^ -̂ Ifr- -̂ Ifc - ^ - ^ -^- -^- -^- -^- - ^ •&• -^ - ^ - ^ •#=• - ^ -^- -^ # - ^ - ^ - ^ - ^ - ^ -M- -^ ^Mr ^ i ^ ; ^ - -^- -W- -^ - ^ •̂ -•̂ ifc 
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9* 
ScariTrans 

Jftf MTERMINAAL 
NT BUNKERING LTD. 

9 
Inreko 

ESTMA 
VIETIÜHING 

ENT UNION 

Neile, kes ootavad 
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£ Eesti Merelaevanduse laevade asukoht 
12. veebruaril: 

JgBL 

^"ELMAR KIVISTIK" — teel Kalundborgist 
M- S h a n g h a i s s e 
# " ALEKSANDER ABERG" — S h a n g h a i s 
i§"PAUL KERES" — remondis S e t u b a l i s 
^"KRISTJAN PALUSALU" — Swinoujsc ies '8 
^"GUSTAV SULE" — tee l Peterburist 
^ Ba l t imore ' ! 
^"ALEKSANDER KOLMPERE" — Val le t tas 
^"HAAPSALU" — t e e l Kaliningradist Halifaxi 
#"VILJANDI" — t e e l S z c z e c i n i s t Peterburgi 
# "RAKVERE" — t e e l Ärhusist H e l s i n k i s s e 
# "NARVA" — tee l R i o Hainast Prov idence f i 
| | "VALGA" — New Orleans i s 
:g| "SAKALA" — M a d r a s e s 

"SOMPA" — Cala i s ' s 
# . "KEHRA" — M e r s i n i s 

"AEGVIIDU" — t e e l KaUningradist Porto 
w A l e g r e s s e 

"KUIVASTU" — t e e l Las P a l m a s e s t 
Rot terdami 

"KUUSALU" — t e e l N o r d e n h a m i s t Delfzijli 
"PARILA" — t e e l Takoradist D u b l i n i s s e 
"RAKKE" — t e e l Ri iast Dukerque'1 
"VALKLA" — t e e l R o u e n i s t Abidjani 
"PIHTLA" — t e e l Vil lagarciast Bordeaux ' s se 
"NAISSAAR" — Alži iris 
"VAINDLO" — t e e l For S u r Merist 

S a l o n i c a s s e 
"FRISOHAVEN" — t e e l S a n Pedros t 

Amsterdami 
"MUHU" — R o t t e r d a m i s 
"ABRUKA" — S a l o n i c a s 
"VILSANDI" — Sables d '01onne ' i s 
"MUUGA" — t e e l F e l i x s t o w e ^ t S t o c k h o l m i 
"VIRTSU" — S t o c k h o l m i s 
"KAPTEN KONGA" — D r a m m e n i s 

"KAPTEN VOOLENS" — tee l Hamburgist 
V a n a s a d a m a s s e 

"MEHAANIK KRULL" — Antwerpen i s 
"KESSULAID" — Muuga s a d a m a s 
"VIIRELAID" — t e e l TalUnnast 

D r a m m e n i s s e 
"SUURLAID" — t e e l K0benhavnis t 

He l s ink i s se 
"PAKRI" — V a n a s a d a m a s 
"ANGYALFJÖLD" — Meeruse s a d a m a s 
"AEGNA" — t e e l Ta l l innas t Londonis se 
"KABALA" — t e e l Bo l l i s tas t Sev i l lasse 
"MOHNI" — t e e l Garruchast Kalundborgi 
"RAPLA" — S a b l e s d '01onne' i s 
"SOODLA" — t e e l Koper is t Mers in isse 
"KLOOGA" — t e e l Bandirmast Dordrechti 
"TRANSESTONIA" — Ärhus i s 
"DONATA" — Muuga s a d a m a s 

m 

Väljaandja 
Eesti 
Meremeeste Liit 

Arvutiküljendus: Väino Trumm, montaaž: Merle Pihlakas 

Järgmine number 
i lmub 

mär t s i s 

Toimetuse postiaadress: 
EE0001 TaUinn, 

Pikk 70, "Meremees" 
tel./faks 6 461 318; NMT 8-25-238 088; 

numbripei ler 20710, teatada oma telefoninumber 
operaatorile telefonil 6304050 

«Printalk 

Tellimuse nr. 680. 
Toimetaja 

MADLI VITISMANN 


